
Тази година приятелски 
Китай минава под знака на  
забележителна годишнина – 75-ия  
рожден ден на Китайската народна 
република. През далечния ноември  
1947 г. председателят Мао 
Дзедун от високата трибуна на 
историческия  централен площад 
на Пекин „Тиананмън“ съобщи 
голямата новина – създаването на 
нова социалистическа република 
на мястото на имперската 
Поднебесна страна.

Броени часове след това 
България беше втората държава в 
света, която призна раждането на 
КНР и изпрати сърдечни поздрави 
и пожелания.

За изтичащите  седем и 
половина десетилетия нов 
Китай успя да смае света: след 
преодоляването на трудностите 
на следвоенния период, 
идеологическите залитания по 
съветския модел на социално 
управление, Китайската компартия 
под лидерството на гениалния 
Дън Сяопин, а след това и на 
следовниците му успя само за  40 
години – един миг в историята на 
една държава – да се превърне 
във „фабрика на света“, а по-късно 
и във водещ център на иновации и 
научни открития, след като въведе 
социализма с китайска специфика 
и устремно се насочи към 
лидерското място в  глобалната 
икономика.

В този 75-годишен период 
отношенията България – Китай 
се превърнаха в традиционно 
приятелство, в търсене на 
взаимноизгодно и плодотворно 
сътрудничество, в модел за 
взаимно уважение и взаимно 
опознаване въпреки огромното 
разстояние между двете страни.

Посещението на китайския 
лидер Си Дзинпин през 2009 г.  
в София, в качеството му на 
зам.-председател на КНР,  
неотдавнашната визита на 
българския президент Румен Радев 
в Пекин и последвалият диалог на 
високо равнище с председателя 
Си придадоха нова качество и 
смисъл на двустранните отношения. 
Те жалонираха път, който ще 
следваме и в бъдеще.

Петър Герасимов

Голямата дата
От редактора
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2Нека заедно си 
пожелаем величие и 
просперитет на страната, 
мир и спокойствие на 
нашата планета!
Председателят на Китайската 
народна република Си Дзинпин 
произнесе новогодишно 
приветствие в навечерието  
на 2024 г.

Китайският финансов 
сектор гледа  
с оптимизъм  
към 2024 година
През 2023 г. висококачественото 
развитие на финансовия сектор 
на Китай постигна забележим 
напредък и много чуждестранни 
институции удвоиха инвестициите 
си в страната.
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Годината  
на Зеления дракон 

Фестивалът „Морски  
път на коприната“ 8 – 9

45 години от началото 
на преобразилата 
страната китайска 
реформа
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Честита новата  
2024 Година!
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Д
ругари, приятели, дами 
и господа,
Времето лети, скоро ще 
отмине 2023-та и в по-
следния ден на тази го-
дина бих искал да от-

правя от Пекин новогодишни поз-
драви към всички вас.

През 2023 г. ние продължихме 
да работим, преодоляхме множе-
ство предизвикателства, станах-
ме свидетели на добри и хубави 
неща, добихме важни и плодо-
творни резултати. Всички пом-
ним трудностите на тази година 
и сме изпълнени с увереност към 
бъдещето.

През тази година  
ние останахме здраво  

стъпили на земята. 
Благодарение на стабилните 

и постепенни усилия за превен-
ция на СOVID-19 бе постигната 
нормализация на живота и въз-
становяване на производството. 
Продължава възобновяването на 
икономиката и нейното високока-
чествено развитие. Усъвършенства 
се системата на модерната индус-
трия, бързо се издигат новите ин-
телигентни и зелени сектори. За 
последните 20 години реколтата 
от зърно в страната ни е добра, 
продължава възраждането на се-
лата. Всестранното възраждане 
на Североизточен Китай, бурното 
развитие на Новата зона Сюн‘ан, 
на Икономическия пояс по поре-
чието на река Яндзъ и на района 
в Големия залив Гуандун – Хон-
конг – Макао са примери за но-
вата глава, която отворихме в на-
шето развитие.

През тази година  
ние бяхме силни. 

Способността на страната ни 
за иновации се развиваше с бързи 
темпове. Пътническият самолет 
С919 реализира първия си търгов-
ски полет, първият произведен от 
Китай круизен кораб завърши ус-
пешно пилотното си плаване, ус-
пешни бяха поредните изстрелва-
ния на космически кораби „Шън-
джоу“ и потапянето на дълбоко-
водната подводница „Фъндоуджъ“. 
Китайските продукти са изключи-
телно търсени сред хората, особе-
но смартфони. Много нови проду-
кти като електромобили, литиеви 
батерии и фотоволтаици са осо-
бено популярни.

През тази година ние бяхме 
изпълнени с жизненост. 

Тази година в Китай се прове-
доха редица международни спорт-
ни форуми, като Универсиада-
та в Чънду и Азиатските игри в 

нека заедно си пожелаем величие 
и просперитет на страната, мир и 
спокойствие на нашата планета!

Новогодишно приветствие на председателя на КНР Си Дзинпин

Ханджоу. През почивните дни на-
всякъде е пълно с туристи. Въз-
становява се добре филмовият па-
зар, а много мероприятия в про-
винцията като „Игри в селата“ 
и „Забавления в селата“ привли-
чат безброй участници и зрители. 
Нисковъглеродният начин на жи-
вот се превърна в мода, а прият-
ната атмосфера и забързаният ри-
тъм на живот изразяват стремежа 
на китайците към по-добро, как-
то и представят един изпълнен с 
енергия и сила Китай.

Ние преминахме през тази 
година с пълна увереност. 

Китай е велика страна с вели-
ка цивилизация. На неговата об-
ширна територия има всякакви 
природни условия, през него пре-
минават великите реки Хуанхъ и 
Яндзъ, тук са се родили цивили-
зациите Лянджу и Ърлитоу, тук 
се е появила и развила уникална 
писменост и култура като тази в 
Сансиндуей. Всичко това свиде-
телства за великолепната култу-
ра на китайската нация, която е 
основа на нашата увереност и из-
точник на нашата сила.

Ние се стремим не само към 
собственото си развитие, но съще-
временно се отваряме към целия 
свят и поемаме отговорностите си 
на голяма страна. През тази го-
дина бяхме домакини на срещата 
на върха между Китай и държави-
те от Централна Азия, на трето-
то издание на Форума за между-
народното сътрудничество „Един 
пояс, един път“. В рамките на ре-
дица дипломатически мероприя-
тия посрещнахме гости и прия-
тели от целия свят. Аз също по-
сетих някои държави, участвах в 
международни форуми, срещнах 

се с немалко стари приятели, но-
ви партньори и споделих с тях ки-
тайската визия за задълбочаване 
на единството помежду ни. Не-
зависимо от промените, мирът и 
развитието винаги ще бъдат глав-
ното, а глобалното развитие мо-
же да бъде постигнато единстве-
но чрез взаимноизгодно сътруд-
ничество.

По пътя към развитието вина-
ги има трудности. Някои предпри-
ятия са изправени пред натиск в 
своя бизнес, а някои хора – пред 
трудности, свързани с работата и 
живота им. В някои райони има-
ше природни бедствия, като навод-
нения, тайфуни и земетресения, и 
сърцето ми е с хората там. Всич-
ки сънародници работиха усилено 
за преодоляване на трудностите и 
справяне с предизвикателствата и 
това ме трогна дълбоко. Селяни, 
работници и всички хора, които 
се трудиха упорито и усилено, как-
то и военнослужещите, които за-
щитават нашата държава, всеки 
обикновен човек даде необикно-
вен принос за развитието на стра-
ната. Народът винаги е бил наша-
та най-голяма подкрепа и опора 
за справяне с всички трудности и 
предизвикателства.

Следващата година ще се 
навършат 75 от основаването на 
Китайската народна република. 
Ние ще продължим да вървим 

уверено по пътя на модернизация-
та в китайски стил, ще прилага-
ме цялостно, точно и всеобхват-
но новите идеи за развитие, ще 
ускорим изграждането на негова-
та структура, ще се стремим към 
висококачествено развитие, като 
търсим в същото време баланса 

между интересите на развитие-
то и сигурността. Китай трябва 
да се развива стабилно, да се ук-
репи и засили добрата тенденция 
на икономическото възстановява-
не с цел устойчивото развитие на 
националното стопанство. Тряб-
ва да задълбочаваме всеобхватно 
реформите и отварянето, за да се 
засилят увереността за развитие-
то и икономическата жизненост. 
Трябва да полагаме по-големи уси-
лия за развитие на образование-
то, науката и технологиите, как-
то и за подготовка на специали-
сти. Трябва да продължим да под-
крепяме Хонконг и Макао, насър-
чавайки техните предимства, за 
да могат те да се интегрират по-
добре към държавното развитие 
и да поддържат дългосрочната си 
стабилност и просперитет. Обеди-
нението на страната е историче-
ска неизбежност и сънародници-
те от двата бряга на Тайванския 
проток трябва да работят заедно, 
за да споделят щастието от ве-
ликото национално възраждане.

Нашата цел е грандиозна,  
но също и много скромна,  

и тя в крайна сметка  
е народът да живее  

щастлив живот. 
Отглеждането и образованието 

на децата, заетостта на младите, 
медицинските услуги и грижата 
за възрастните са задачи не само 
на семействата, но и на държава-
та. Трябва да положим общи уси-
лия за тяхната реализация. Сега 
пулсът на обществото ни е мно-
го забързан, всички са заети и из-
питват голям натиск за работата 
и живота си. Трябва да създава-
ме топла и хармонична социал-
на среда, да разширяваме актив-
но пространството за иновации, 
както и удобните и уютни условия 
за живот, така че всеки да живее 
с добро настроение и да реализи-
ра мечтите си.

Понастоящем някои места в 
света все още се намират във во-
енни конфликти. Китайският на-
род знае много добре колко скъп 
е мирът и желае заедно с остана-
лите страни да изгради общност 
на споделена съдба и един по-кра-
сив свят с поглед към бъдещето 
на човечеството и за благото на 
всички народи.

В този момент – навечерието 
на 2024 г., нека заедно си поже-
лаем величие и просперитет на 
страната, мир и спокойствие на 
нашата планета! Пожелавам на 
всички щастие, здраве и радост 
през идната 2024 г.

Благодаря на всички!
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担负新的文化使命 凝聚团结奋进力量——2023年宣
传思想文化工作综述

2023年，是全面贯彻党的二十大
精神的开局之年。

面对波谲云诡的国际政治经济
环境和繁重艰巨的改革发展稳定任
务，以习近平同志为核心的党中央团
结带领全党全国各族人民顶住外部
压力、克服内部困难，锚定党的二十
大擘画的宏伟蓝图，在强国建设、民
族复兴新征程上迈出坚实一步。

强国建设、民族复兴，需要强大的
物质力量，也需要强大的精神力量。

回望过去一年，宣传思想文化战
线自觉担负起新的文化使命，围绕
贯彻党的二十大关于文化建设的战
略部署，强化思想引领、不断守正创
新，大力唱响强信心的主旋律，为党
和国家事业发展提供了坚强思想保
证、强大精神力量、有利文化条件。

高擎思想旗帜 深化理论
武装

2023年10月7日至8日，全国宣传
思想文化工作会议在京召开。

围绕习近平总书记在宣传思想文
化领域提出的一系列新思想新观点
新论断，与会同志进行了深入讨论。
在与会同志形成高度共识的基础上，
会议正式提出了习近平文化思想。

时代孕育思想，思想指引航程。
习近平文化思想，是新时代党领

导文化建设实践经验的理论总结，
丰富和发展了马克思主义文化理论，
构成了习近平新时代中国特色社会
主义思想的文化篇，为做好新时代
新征程宣传思想文化工作、担负起
新的文化使命提供了强大思想武器
和科学行动指南。

将学习宣传贯彻习近平文化思
想，置于全方位、系统性宣传阐释习
近平新时代中国特色社会主义思想
的大格局中，2023年宣传思想文化
战线不断推动党的创新理论深入人
心、落地生根。

深 化 主 题 教 育，掀 起 学 习 热
潮——

2023年11月18日，一场精彩的“主
题教育进行时”专题学习活动在江苏
省海安市滨海新区举行。

活动中，滨海新区驻沪流动党员
们进行理论学习、开展分享交流，一
轮接一轮助力家乡发展的探讨更将
现场气氛推向高潮。

从大江南北到长城内外，从东海
之滨到青藏高原，学习贯彻习近平新
时代中国特色社会主义思想主题教
育在全党深入开展。

从精心准备权威学习材料到创新
学习方式，把书本学、实践学、现场
学结合起来，再到拓展学习载体，注
重可视化、数字化学习，推出一大批
鲜活的新媒体产品……

主题教育开展以来，宣传思想文
化战线用一系列扎实有效的举措，
帮助广大党员、干部在读原著、学原
文、悟原理中不断提高思想认识、感
悟真理力量，为全党“大学习”提供有
力支持、营造浓厚氛围。

推 进 理 论 研 究，成 果 不 断 涌
现——

走进北京图书大厦，《习近平著
作选读》摆放在醒目位置，吸引了许
多读者驻足阅读。

作为深入学习贯彻党的创新理论
的权威教材，这部以中共中央文献
编辑委员会名义编辑的习近平总书
记重要著作，已成为广大党员、干部
的“案头卷”。

一年来，《习近平新时代中国特色
社会主义思想专题摘编》《习近平新
时代中国特色社会主义思想学习纲
要（2023年版）》等陆续出版，《习
近平法治思想学习问答》《习近平外

交思想学习问答》等相继推出，《习
近平新时代中国特色社会主义思想
概论》作为统编教材用于高校思政
教学……

理论成果不断涌现，进一步深化
拓展了习近平新时代中国特色社会
主义思想的体系化、学理化研究，进
一步帮助全党全社会更好理解和把
握党的创新理论的基本精神、基本
内容、基本要求。

创 新 宣 传 方 式，不 断 入 脑 入
心——

2023年4月26日，一场别开生面
的“微讲座”在天津大学附属中学开
讲。围绕党的二十大精神，天津大学
马克思主义学院副院长张宇讲得深
入浅出，学生们听得聚精会神。

为引导学生更好掌握党的政策方
针，天津大学还引导学生把学到的理
论知识用于分析热点问题，并通过
微信、抖音等学生喜闻乐见的平台推
送，吸引更多同龄人了解党的政策、
传播党的理论。

把鲜活的思想讲鲜活，把彻底的
理论讲彻底。

通俗理论读物《中国式现代化面
对面》把宏大主题转化为具体可感的
故事、文风清新的表达；纪录片《通
向繁荣之路》用镜头语言和案例故事
展现共建“一带一路”倡议的历史价值
和现实意义……宣传思想文化战线
创新表达方式，推动党的创新理论
来到百姓身边，走进群众心间。

让科学理论“飞入寻常百姓家”，新

闻媒体发挥着重要作用。
一年来，中央主要新闻媒体精心

策划了“总书记的人民情怀”“习近平
的文化足迹”“新思想引领新征程”等
重点栏目，推出了《人民江山》《习近
平的文化情缘》等大批镇版刷屏之
作，并在总书记考察调研报道中运用
多种体裁，生动阐释党中央治国理
政新理念新思想新战略，全方位展
现习近平总书记大党大国领袖的人
格魅力和襟怀风范。

形式多样的理论学习、聚焦前
沿的理论研究、润物无声的理论阐
释……宣传思想文化战线的一系列
新举措、新成效，不断推动党的创
新理论往深里走、往实里走、往心
里走。

赓续中华文脉 推动创新
发展

2023年6月1日，习近平总书记来
到位于北京中轴线北延的中国国家
版本馆中央总馆考察。

走进国家书房，总书记的目光望
向屋顶。目之所及，宋代石刻天文图
展现古人智慧，星汉灿烂、浩渺深
邃。书房内，近3万册新中国精品出
版物蔚为大观。

文脉弦歌不辍，文明生生不息。
在次日召开的文化传承发展座谈

会上，习近平总书记以贯通古今的文
化自觉，鲜明提出中华文明五个突出
特性，深入阐释“两个结合”的重大意
义，发出振奋人心的号召：

“在新的起点上继续推动文化繁
荣、建设文化强国、建设中华民族现
代文明，是中国人在新时代新的文化
使命。”

赓续中华文脉、传承文明薪火，
宣传思想文化战线使命如磐、重任
在肩。

一年来，宣传思想文化战线深植
中华优秀传统文化的丰厚沃土，推
动创造性转化、创新性发展，中华文
化的“一池春水”被彻底激活，焕发出
勃勃生机。

展现文明担当，文化遗产保护取
得新成就——

位于苏州古城东北隅的平江历
史文化街区，是苏州迄今保存最典
型、最完整的历史文化保护区，有着
2500多年悠久历史。

2023年6月以来，“平江九巷”城市
更新项目及“古城保护更新伙伴计划”
持续推进。这个昆曲、评弹、苏绣、
缂丝等非遗的聚集地，展现着原汁
原味的姑苏风韵。

守护文化传统，留住历史根脉。
从召开文化遗产保护传承座谈

会，到有序推进长城、石窟寺等重
大文物保护工程；从南海西北陆坡
一号、二号沉船遗址等重大考古项
目取得新进展，到中华文明探源工
程第五阶段研究取得新成果；从“普
洱景迈山古茶林文化景观”入选《世
界遗产名录》，到大型中医药古籍
整理保护项目《中华医藏》首批成
果发布……

一年来，中国文物和文化遗产保
护力度持续加大，非物质文化遗产
保护渠道和途径不断拓展，中华文
脉绵延繁盛、历久弥新。

推动活化利用，传统文化激扬时
代风采——

金面具、青铜神坛、青铜骑兽顶
尊人像……四川三星堆博物馆新馆
内，一件件精美的出土文物令人目不
暇接。

数百件新出土“重器”首次展出、AI
算法实现文物复原、裸眼3D还原考
古“方舱”，新馆全面提升观展体验，
力求更好呈现文物背后的故事，为观
众开启一场历史文化盛宴。

善于把弘扬优秀传统文化和发展
现实文化有机统一、紧密结合起来，
才能在继承中发展、在发展中继承。

山东曲阜，大型演出《金声玉振》
尽显古风古韵；青海西宁，舞剧《河
湟》融入了青海花儿、河湟皮影戏等
多项国家级非物质文化遗产；打开“
数字敦煌”网站，经典洞窟、壁画可
随时在线观赏……

如今，收藏在博物馆里的文物、陈
列在广阔大地上的遗产、书写在古籍
里的文字逐渐活起来了，赋予中华优
秀传统文化新的时代内涵、表现形
式和生命活力。

浸润百姓心田，人民群众文化热
情日益高涨——

6600万人次！这是2023年中秋
国庆假期，全国博物馆接待的观众
总量。

在北京，中国考古博物馆和北京
城市副中心三大文化建筑等建成开
放；在西安，许多年轻人身着传统
服饰，流连于大唐不夜城；在大同，
云冈石窟景点前游人如织、络绎不
绝……今日之中国，“文博热”火爆、“
文创风”劲吹、“诗词热”兴起，传统文
化点亮群众幸福生活。

宣传思想文化战线用人民群众喜
闻乐见、雅俗共赏的呈现方式，推动
中华优秀传统文化融入百姓日常生
活。在文旅融合中，人们聆听着跨越
时空的文明回响，领略着中华文化的
崭新气象。
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дейвид Грос: нека 
държавите разширят 
сътрудничеството си 

Н
еотдавна в За-
лата на народи-
те в Пекин беше 
открита първата 
Международна 
конференция за 

фундаментални науки под 
мотото „Фокус върху фун-
даменталните науки, които 
ръководят бъдещето на чо-
вечеството“. 

На конференцията при-
състваха повече от 300 чуж-
дестранни учени, сред кои-
то повече от 10 носители на 
медала „Фийлдс“, притежа-
тели на наградата „Тюринг“, 
на Нобелова награда и по-
вече от 50 академици от 
различни страни. Сред тях 
беше и 83-годишният Дей-
вид Грос, Нобелов лауреат 
по физика, член на Нацио-
налната академия на науки-
те на САЩ и чуждестранен 
член на Китайската акаде-
мия на науките.

Дейвид Грос подчерта 
важността на фундаментал-
ните науки и високо оце-
ни мнението на китайския 
председател Си Дзинпин, че 

фундаменталните науки са 
изключително важни.

Той се съгласи, че из-
следването в науката се 
нуждае от международно 
сътрудничество. Като аме-
рикански учен, Грос се тре-
вожи за влошените отно-
шения и търканията меж-
ду Китай и САЩ в сфера-
та на развитието на науката. 
Според него сътрудничест-
вото може бъде печелившо 

и за двете страни.
Професор Грос е силно 

впечатлен от бързото раз-
витие на китайската нау-
ка и технология и окура-
жава младежите да бъдат 
любопитни и да вършат 
със страст своите научни 
изследвания. Той се надява 
страните да разширят вза-
имноизгодното сътрудни-
чество в иновациите в раз-
личните науки.

Драконът в китайското традиционно 
изкуство
Драконът е едно от най-изобразяваните 
в китайското изкуство митични животни. 
Във всеки музей в Китай днес могат 
да се видят предмети и изображения 
на дракони от различни епохи. Сред 
най-впечатляващите са тюркоазеният 
дракон в Китайския археологически 
музей, нефритеният дракон от културата 
„Хуншан“, дърворезбите на дракони от 
градината на Императорския музей в 
Пекин и каменната скулптура на ходещ 
дракон от Шоушан, която се пази в музея 
на град Фуджоу. 

о време на по-
чивните дни за 
Нова година ки-
тайският турис-
тически пазар 
отбеляза голя- 

мо оживление. Според из-
числения на Министер-
ството на културата и ту-
ризма през трите почив-
ни дни (30, 31 декември 
и 1 януари) са били реги- 

стрирани около 135 ми-
лиона вътрешни пътува-
ния, което е увеличение 
от 155,3% на годишна ба-
за. Приходите от туризъм 
в страната са достигнали 
79,73 милиарда юана, или 
годишен ръст от 200,7%.

По време на празника 
популярни са били концер-
ти, зимни спортове и заба-
вления и локален туризъм.

Близо 135 милиона 
вътрешни пътувания  
за новогодишните 
празници в Китай

П

а 1 януари мест-
ните власти в 
Шанхай в пред-
ставиха нов он-
лайн портал, спе- 
циализиран в 

представянето на админи-
стративни услуги за чуж-
денци. Чрез него ще се 
гарантира по-доброто об-
служване на нарастващо-
то международно населе-
ние на града.

Порталът има за цел 
да бъде удобен за потре-
бителя интегриран център 
с многоезична информа-
ция, ресурси и услуги за 
чужденци, пътуващи до 
Шанхай или пребиваващи 
в мегаполиса. Целта е да 
се предоставят достоверна 
информация и интерактив-
ни услуги в области като 

бизнес и търсене на рабо-
та, в допълнение към уче-
нето, пътуването и пазару-
ването в Шанхай. Офлайн 
събития също ще бъдат ор-
ганизирани, за да помогнат 
на експертите да се инте-
грират в живота в Шанхай.

„Уебсайтът надмина-
ва очакванията ми. Не си 
представях, че ще имаме 
цялата тази информация 
на един уебсайт – инфор-
мация, която помага на хо-
рата, които учат, живеят 
и работят тук“, каза Еду-
ин Карвахал, междунаро-
ден студент от Коста Ри-
ка. Порталът скоро ще бъ-
де пуснат и на осем други 
езика, освен английския - 
японски, корейски, немски, 
френски, испански, порту-
галски, руски и арабски.

Шанхай – нов онлайн 
портал, предоставящ 
услуги за чужденци

Н

о време на ро-
тационното си 
председателство 
на БРИКС, Ру-
сия ще работи 
за насърчаване 

на сътрудничеството в три-
те главни сфери – полити-
ка и сигурност, икономи-
ка и финансите и културен 
обмен. Това е заявил пре-
зидентът Владимир Путин, 
според информация на уеб-
сайта на Кремъл.  

Москва ще се фокусира 
върху постигането на ко-
ординация във външните 
политики на членовете, за 
да справят заедно с предиз-
викателствата и заплахите 
срещу сигурността и ста-
билност в своите региони 
и света. Необходимо е да 

Приоритетите на руското 
председателство на БРиКс

се гарантират енергийната 
сигурност и сигурността на 
зърнените доставки, да се 
повиши ролята на БРИКС 
в международната валутна 
и финансова система. Ру-
сия ще работи също за за-
дълбочаване на сътрудни-
чеството между банките 

и финансовите системи в 
рамките на групата, за да 
се увеличи използването на 
националните валути в тър-
говията, както и ще пред-
приеме възможните мерки 
за приобщаването на новите 
членове, е заявил още Вла-
димир Путин. 

П

новини
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Китайският финансов сектор гледа  
с оптимизъм към 2024 година

П
рез 2023 г. висо-
кокачественото 
развитие на фи-
нансовия сектор 
на Китай постиг-
на забележим на- 

предък. Много чуждестран-
ни финансови институции 
удвоиха инвестициите си в 
страната на фона на нейно-
то продължаващо двупосоч-
но финансово отваряне, до-
като властите проведоха се-
рия от реформи за подобря-
ване на конкурентоспособ-
ността на финансовата ин-
дустрия, така че тя да може 
да играе по-голяма роля в 
обслужване на развитието.

Според експерти  
Китай трябва 

допълнително да насърчи 
интернационализацията 

на юана и да продължи да 
разширява финансовото 

си отваряне, 
за да укрепи сектора, създа-
вайки по този начин по-го-
леми възможности за въ-
трешните и световните фи-
нансови институции.

Standard Chartered Secu- 
rities (China) Limited 
(SCSCL) обяви на 11 де-
кември, че е получила ли-
ценз за започване на биз-
нес с ценни книжа, кое-
то ще я превърне в пър-
вата изцяло чужда фирма, 
оперираща на този пазар 
след отмяната на ограни-
ченията пред собственост-
та на финансовите инсти-
туции през 2020 г. „Очак- 
ваме с нетърпение по-ната-
тъшното отваряне на фи-
нансовите пазари в Китай. 
Капиталовите пазари тук 
ще бъдат все по-привле-
кателни за глобалните ин-
веститори и финансови ин-
ституции“, каза Джон Тан, 
президент на SCSCL.

През последните годи-
ни Китай работи последова-
телно за отварянето на фи-
нансовия си сектор на висо-
ко ниво, като въведе пове-
че от 50 мерки, включител-
но възможността междуна-
родни инвеститори да вла-
гат в капиталовия пазар на 
страната чрез повече кана-
ли и премахването на огра-
ниченията за собственост на 
чуждестранни институции 
във фирми за ценни книжа, 
фючърси и фондове.

Благодарение на тези 
стъпки редица световни фи-
нансови институции засили-
ха присъствието си на ки-
тайския пазар през 2023 г. 
През октомври HSBC Bank 
(China) Company Limited  
обяви, че придобива порт-
фолиото на Citi за управле-
ние на активи на дребно в 
континенталната част на 
Китай. През ноември ки-
тайското съвместно пред-
приятие на американска-
та Mastercard получи одо- 

брение за извършване на 
операции по клиринг за 
банкови карти.

„Вярваме, че все още 
има значителен потенциал 
за растеж на Китай на гло-
балния капиталов пазар, до 
голяма степен зависещ от 
неговата отвореност“, по-
сочва Патрик Лиу, прези-
дент на „Найбергер Берман 
Груп“ (Neuberger Berman 
Group) за Азия и Тихия оке-
ан. „Тъй като Китай упори-
то напредва в отварянето и 
иновативно преструктурира 
своя капиталов пазар, ние 
очакваме стабилен приток 
на чуждестранен капитал“, 
добавя той.

От началото на 2023 г. 
Китай въведе редица 

реформи и мерки  
за отваряне  

във финансовия сектор,
включително базирана на 
регистрация система за пър-
воначално публично пред-
лагане и създаване на На-
ционална администрация за 
финансово регулиране. По 
време на Централната ра-
ботна конференция по фи-
нансовите въпроси, която 
се проведе в Пекин в края 
на октомври, бе подчерта-
но, че „финансовият сектор 
е жизнената сила на иконо-
миката и решаващ компо-
нент за базовата конкурен-
тоспособност на страната“. 
„Ако сравняваме финансо-
вия сектор с „кръвта на ико-
номиката на една нация“, 
това показва, че разбиране-
то на политиците за същ-
ността на финансите е на-
влязло в нов етап“, комен-
тира Дун Юн, директор на 
Центъра за международни 
икономически изследвания 
към Националната инсти-
туция за финанси и разви-
тие. „Стремежът на Китай 
да се превърне във финан-
сова сила акцентира върху 
целта за постигане на мо-
дернизация в китайски стил 
и национално възраждане“, 

казва той и добавя, че ста-
билното икономическо раз-
витие е основата за проспе-
ритета на финансовия сек-
тор, а от друга страна, зна-
чението на финансовия сек-
тор за икономическото и со-
циалното развитие е неза-
менимо.

Благодарение  
на 40-те години реформи 
и отваряне финансовият 
пазар на Китай нарасна 

много повече от 
икономическия растеж, 

като добавената стойност 
на финансовия сектор въз-
лизаше на около 8 процен-
та от неговия БВП – екви-
валентно на това в САЩ. 
Обемът на активите на бан-
ковите институции в стра-
ната пък са номер 1 в свето-
вен мащаб, а пазарът на ак-
ции, облигации и застрахов-
ки е вторият по големина, 
обяснява Уън Бин, главен 
икономист на банка „Мин-
шън“ (China Minsheng Bank).

Въпреки това, в срав-
нение с развитите страни, 
международната конкурен-
тоспособност и дискурсив-
ната мощ на финансовия 
сектор на Китай не отго-
варят на статута му на вто-
ра по големина икономика 
в света, казва той, като от-
белязва, че има голям по-
тенциал за висококачестве-
но развитие на китайския 
финансов сектор.

„Трябва да стимулираме 
висококачественото разви-
тие на финансовия сектор 
чрез изглаждане на кана-
лите за насочване на капи-
тали към реалната иконо-
мика, повишаване на ефек-
тивността на използване на 
средствата и ефективно пре-
дотвратяване на финансови 
рискове, за да продължим 
да посрещаме нуждите от 
финансови услуги в иконо-
мически и социален план, 
да отговаряме на развитие-
то и нарастващите нужди 
на хората от такива услуги“, 

и интернационализацията 
на капиталовия пазар. Спо-
ред него нужни са повече 
усилия за предоставяне на 
висококачествени финансо-
ви услуги, разширяване на 
финансовото отваряне на 
високо ниво, предоставя-
не на качествени услуги за 
стратегията за излизане на 
китайски компании в чуж-
бина и инициативата „Един 
пояс, един път“ и стабилно 
и предпазливо прокарване 
напред на интернационали-
зацията на юана. 

В допълнение към по-
добряването на външната 
среда за създаване на ста-
билни условия за интерна-
ционализация на юана, Ки-
тай трябва да засили роля-
та на своята валута в меж-
дународното финансиране, 
да подкрепи развитието на 
чуждестранния валутен па-
зар за търговия с юани и 
неговото гладкото глобал-
но обращение.

„Китай е един от наши-
те стратегически пазари в 
света и ние сме оптимисти 
за развитието му в дълго-
срочен план“, казва и Хе-
лън Хуан, директор за Ки-
тай на водещата световна 
компания за управление на 
активи Fidelity International. 
Пред лицето на глобалната 
несигурност, китайският па-
зар е добро място за дивер-
сификация на портфолиото 
и проучване на стойността, 
тъй като макроикономиче-
ските основи на страната са 
по-стабилни и по-устойчи-
ви да се справят с външни 
предизвикателства, изразя-
ва увереност тя.

Китайските марки автомобили вече имат близо 
56% пазарен дял в страната
Продажбите на китайски марки пътнически автомобили 
в страната са скочили с 23,8% на годишна база през 
първите 11 месеца на тази година до 12,98 милиона 
бройки, показват данни на Китайската асоциация на 
автомобилостроителите.
Пазарният дял на тези превозни средства е бил 55,8% 
през периода, с 6,6 процентни пункта повече от 2022 г.
Само през ноември в Китай са продадени около 1,56 
милиона пътнически автомобила от местни марки, 
което е скок с 37,9% на годишна база. Тези продажби 
представляват 59,7% от общите пътнически превозни 
средства в страната за миналия месец, което е с 5,4 
процентни пункта повече в сравнение с година по-рано.

каза Дун Юн, директор на 
Центъра за международни 
икономически изследвания 
към Националната институ-
ция за финанси и развитие.

За да укрепим 
финансовия сектор на 

страната, трябва да 
увеличим усилията за 

насърчаване на отварянето 
на високо ниво във 
финансовия сектор 

и да гарантираме национал-
ната икономическа и фи-
нансова сигурност, пише в 
своя статия У Сяоциу, ди-
ректор на Китайския инсти-
тут за изследване на капи-
таловия пазар. Международ-
ната финансова индустрия 
в Китай се характеризира 
с интернационализация на 
юана, както и с отварянето 
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страницата подготви  
Любомир миХаЙЛов

Е
дно от ключовите 
събития за пост-
пандемичното  
възстановяване 
на света беше от-
варянето на Ки-

тай в началото на 2023 го-
дина. То послужи за дви-
гател на световния иконо-
мически растеж и възста-
новяване след Ковид. Но 
китайската традиция в от-
варянето е много по-ста-
ра и не се ограничава са-
мо до това. През 1978 г.  
Китай започва политика-
та на реформи и отваряне, 
както и създаването на „со-
циализма с китайски харак-
теристики“. Тази политика е 
факт и днешното китайско 
ръководство се придържа 
ревностно към идеята за от-
варяне и реформи, посочва 
Радио Китай за чужбина.  
Благодарение именно на те-
зи реформи Китайската на-
родна република успява да 
изкорени бедността на своя 
територия, както и да започ- 
не курса по установяването 
на едно по-справедливо и 
проспериращо общество. В 

рамките на тези политики 
и само за 45 години Китай 
постига невероятни успехи. 
От едва 1,8 % от световна-
та икономика през 1978 г., 
той е 18,5 % от световна-
та икономика през 2022 г.  
А БВП на глава от населе-
нието се е увеличил от 155 
долара през 70-те години, на 
над 12,500 долара в днеш-
но време.

В класацията на „Форбс“ 
за 500-те най-големи ком-
пании в света през 2020 г. 
Китай е първенец с цели 
124 компании в списъка. А 
инициативата „Един пояс, 
един път“ доказва, че ки-
тайското отваряне не е ед-
ностранно – само за запад-
ни инвестиции в Китай, но 
е многостранно, защото ки-
тайската държава и бизне-
сът са инвестирали стотици 
милиарди в страните, които 
са част от тази инициатива.

Неотдавна Си Дзинпин 
подчерта, че трябва да се 
положат усилия за форми-
рането на нови системи за 
една отворена икономика с 
високи стандарти, както и 

че отварянето на страната 
трябва да е проактивно от 
страна на властите.

Днес основният локомо-
тив на глобализма, макар и 
не на едностранчивия не-
олиберален глобализъм, а 
на алтернативния и спра-
ведлив глобализъм, е Ки-
тай. Китай продължава да 
е най-горещата дестинация 
за чужди инвестиции. Голя-
мата азиатска страна има 
несравними предимства и 
широки перспективи в срав-
нение с останалите светов-
ни пазари, затова е задъл-
жително място за „Тесла“, 
заяви Тао Лин, вицепрези-
дент на американската ком-
пания, след като в Шанхай 
започна изграждането на 
нейната „Мегафабрика“ за 
батерии. 

Последните данни по-
казват, че между януари  
и ноември тази година в Ки-
тай са регистрирани 48 078  
предприятия с чужди ка-
питали, което представля-
ва ръст от 36,2% на го-
дишна база. На фона на 
забавянето на глобалното 

икономическо развитие и 
влошаването на геополи-
тическите напрежения ин-
вестирането в Китай се пре-
връща в тенденция.

Наскоро редица инсти-
туции като Международния 
валутен фонд и Азиатската 
банка за развитие повишиха 
прогнозите си за икономи-
ческия ръст на Китай. Сти-
вън Барнет, главен предста-
вител на Международния 
валутен фонд в Пекин, за-
яви, че Китай ще доприне-
се с една трета за глобал-
ния ръст през тази година и 
ще запази тенденцията си за 
добро развитие и през след-
ващата. Очакванията са с 
обявяването на серия от но-
ви мерки мащабът и делът 
на чуждестранните капита-
ли в Китай да продължат 
да се увеличават.

Това, че повече чуж-
ди компании избират Ки-
тай, означава, че китайска-
та икономика продължава 
да се възстановява и стра-
ната все още е най-гореща-
та дестинация за междуна-
родни инвестиции.

Китай – пример за успешно икономическо 
отваряне към света

Неотдавна Си 
Дзинпин подчерта, 
че трябва да се 
положат усилия 
за формирането 
на нови системи 
за една отворена 
икономика с 
високи стандарти, 
както и че 
отварянето на 
страната трябва 
да е проактивно 
от страна на 
властите

С
лед преосмисля-
не отхвърлихме 
плана за създа-
ване на завод за 
батерии в аме-
риканския щат 

Оклахома. Това съобщи 
японската компания „Па-
насоник“, която е достав-
чик на батерии за компа-
нията „Тесла“. 

През януари южноко-
рейската компания LG от-
ложи плана си за сътруд-
ничество за създаване на 
завод за батерии в САЩ с 
американската компания 

General Electric Company. 
През юли тайванската ком-
пания TSMC обяви, че ще 
прекрати производството 
на компанията в САЩ през 
2025 г. заради липсата на 
квалифицирани работници. 

От тази година реди-
ца компании се отказват 
или отлагат плановете си 
за създаване на заводи в 
Съединените щати. 

Защо го правят въпреки 
стимулиращите мерки за 
привличане на чуждестран-
ни компании в страната? За 
компаниите инвестирането 

винаги се съобразява с раз-
ходите, местния пазар и ре-
сурси. Решение за инвести-
ране се взема след множе-
ство проучвания.

В момента произведени-
те от Китай електромоби-
ли заемат над половината 
от световния пазар. Произ-
ведените в Китай батерии 
могат да задоволяват 90% 
от пазарните нужди. Не е 
лесно да „се разделим“ с 
Китай, казват чуждестран-
ни компании. 

Неотдавна американски-
те търговци на автомобили 

призоваха правителството 
да спре „радикалния“ план 
за производство на елек-
тромобили в САЩ.

Американските гражда-
ни са загрижени, че при-
нуждаването на индустрии- 
те да се върнат в САЩ ще 
увеличи разходите и веро-
ятно ще доведе до инфла-
ция. Не е ясно на фона на 
тези фактори каква ще е 
реакцията на пазара, за-
ключава Радио Китай за 
чужбина.

Много компании се отказват или отлагат 
плановете си да създават заводи в саЩ

Н
еотдавна бив-
шият белгийски 
премиер Ив Льо- 
терм даде ин-
тервю за Китай- 
ската медийна 

група, в което коментира 
предизвикателствата и раз-
личията между Китай и Ев-
ропейския съюз, заявявай-
ки, че това не е странно и 
затова страните трябва да 
се отнасят към тях разум-
но и сдържано. 

„Китай постигна в крат-
ко време безпрецедентни ус-
пехи в социално-икономиче- 

ското си изграждане  и от-
ново се върна в световната 
сцена. Това фактически е ре-
балансиране на глобалната 
властова структура“, посо-
чи Льотерм. 

Важно е Европейският  
съюз да отстоява своите по-
зиции и да има свой поглед, 
а да не бъде в ролята на 
„малкия партньор“ на Съе-
динените американски ща-
ти, изтъква Льотерм. „Не-
обходимо е да насърчава-
ме взаимното отваряне, 
сътрудничеството и спра-
ведливата търговия между 

европейските и китайски-
те компании“, посочи той.

Относно лансираната от 
някои западноевропейски 
политици позиция на  „раз-
деляне“ с Китай Ив Льо-
терм посочи, че това не е 
начин за разрешаване на 
проблемите между двете 
страни. 

„Необходимо е да се кон-
тролират рисковете пред 
глобалните вериги и иконо-
мическия обмен и да се за-
пази приятелското сътруд-
ничество с партньорите“, 
убеден е бившият премиер. 

Той добавя, че според него 
Европа „трябва да се отнася 
много сдържано към под-
хода за икономическо раз-
деляне с Китай“.

„Китай и Западът трябва 
да провеждат по-интензивно 
диалог по свързани с техни-
те важни интереси въпроси. 
Надявам се в бъдеще да се 
създадат повече платформи 
за разумен обмен относно 
опасенията и притеснени-
ята на Европейския съюз 
и на Китай“, каза още бив-
шият белгийски премиер  
Ив Льотерм.

ив Льотерм: европейският съюз не трябва  
да се разделя с Китай

Ив Льотерм: Важно 
е еС да отстоява 
своите позиции,  
а да не бъде в 
ролята на „малкия 
партньор“ на САЩ 

Американските 
граждани са 
загрижени, че 
принуждаването 
на индустриите 
да се върнат в 
САЩ ще увеличи 
разходите 
и вероятно 
ще доведе до 
инфлация.
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Пекин възнамерява да 
засили международното 
космическо сътрудничество 

К
итай публикува  
опровержение на  
изказването на  
американския по- 
сланик в Китай 
Никълъс Бърнс, 

който заяви, че Пекин ня-
ма намерение да си сътруд-
ничи с Вашингтон в разра-
ботването на Луната.

 Според говорителя на 
Държавната космическа ад-
министрация на Китай Сю 
Хунлян китайското прави-
телство винаги разработва и 
използва Космоса за мирни 
цели. По думите му Пекин 
никога не е излизал с доку-
мент, който да ограничава 
сътрудничеството със САЩ 
в тази област.

„Много наши между-
народни колеги призоваха 
САЩ да отхвърлят „актове-
те Уолф“ и ние се надяваме 

това да не попречи на кос-
мическото сътрудничество 
между двете държави“, до-
пълни Сю.

Изследването на Кос-
моса е безкрайно и Китай 

възнамерява да засили меж-
дународното сътрудничест-
во и обмен на научни про-
учвания с цел увеличаване 
на блага за цялото човечест-
во, подчерта говорителят.

У
частниците в еки-
пажа на китайския 
пилотиран косми-
чески кораб „Шън-
джоу-17“ на борда 
на китайската кос-

мическа станция завърши-
ха неотдавна първото си из-
лизане в открития Космос, 
съобщи Службата на Ки-
тайската пилотирана косми-
ческа програма (CMSA), ци-
тирана от агенция Синхау.

Тан Хонбо, Тан Шън-
джие и Джан Син работи-
ха седем часа и половина, 
за да изпълнят възложени-
те им задачи, като тесто-
ви ремонти на слънчевия 
панел на основния модул 
„Тиенхъ“ на космическата 
станция. Те бяха подпомог-
нати от екипа от Земята и 

тайконавтите от „Шънджоу-17“ 
излязоха за първи път в 
открития Космос

от роботизираната ръка на 
космическата станция. След 
като изпълниха задачите, 
тримата тайконавти се вър-
наха безопасно в лаборатор-
ния модул „Уънтиен“.

Тан Хонбо, който стана 
първият китайски астро-
навт, завърнал се на кос-
мическата станция на пов-
торна мисия, завърши вто-
рото си излизане в открития 
Космос. Тан Шънджие ста-
на най-младият китайски 
астронавт, изпълнил мисия 
извън кораба.

В бъдеще екипажът на 
„Шънджоу-17“ ще извърши 
значителен брой планира-
ни космически научни екс-
перименти, технически те-
стове, космически разход-
ки и ще инсталира полезни 

товари извън кораба.
Откакто тайконавтите 

от тази мисия пристигна-
ха на китайската космиче-
ска станция, те завърши-
ха ротацията с екипаж на 
„Шънджоу-16“, поддръжка-
та на платформата на кос-
мическата станция, живо-
топоддържащи и здравни 
мерки, проверка и тества-
не на космически костюми 
извън кораба, проверка на 
оборудването на товарния 
кораб „Тянджоу-6“.

Освен това тайконавтите 
проведоха обучение за ра-
бота с роботизирани ръце, 
както и тренировки за ре-
агиране при спешни слу-
чаи, медицинска помощ и 
случаи под натиск в цяла-
та система.

През 2023 г. броят на обектите в Китай, включени в Списъка 
на световното културно наследство, вече е 57.

6-ото издание на Международното изложение за внос 
регистрира рекордно висока стойност на сключените 
сделки, достигайки 78,41 милиарда щатски долара.

Китай държи 14 процента от общата стойност на целия 
световен износ.

Първата снимка, отразяваща цялостната структура  
на космическата станция.

Китайската модернизация  
в цифри

наука
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Годината на Зеления дракон – 
китайски хороскоп за 2024 г.
В Китай драконът е много почитан. Някога той е служил като 
символ на неразрушимата императорска сила. Например по време 
на династията Цин неговият образ e украсявал държавния флаг и 
обикновен човек е бил изправен пред смъртна присъда за носене на 
дрехи с фигура на дракон. Трябва ли и ние да се притесняваме от 
този зверски гущер? Въобще не. Първо, на Изток годината под знака 
на Дракона – божествено същество, което съдържа духа на земята 
и небето, се смята за една от най-проспериращите и успешни 
в целия дванадесетгодишен цикъл. Второ, през 2024 г. зеленият 
цвят на животното, както и елементът дърво характеризират 
създанието изключително положително. Това е най-спокойният и 
балансиран от всички налични Дракони.
Както знаете, началото на всяка Нова година в Югоизточна Азия 
започва с известно закъснение от Григорианския календар, което 
пряко зависи от местоположението на Луната и Слънцето. Затова 
годината на Дракона според източния календар ще започне  
на 10 февруари 2024 г. и ще завърши едва на 28 януари 2025 г. 

Дракон
Драконите няма 
да скучаят през 
2024 г. Промени-
те ще настъпят 
при представи-
телите на знака 
дори когато ис-

кат стабилност и спокойствие. Но 
те мечтаят само за мир, за рекол-
та или късмет. Очаква ги борба 
за успех, за място под слънцето и 
за място в сърцето на човек, ко-
гото харесват. Въпреки това пора-
ди факта, че Драконът е собстве-
ник на годината, представителите 
на този знак ще имат късмет във 

всяка конфронтация или съперни-
чество. Освен това Драконите ще 
притежават буквално магнетично 
привличане в очите на лицата от 
противоположния пол. Така че по-
бедата във всеки бизнес ще бъде 
по-лесна за постигане от обикно-
вено. Има голяма вероятност Дра-
коните значително да укрепят фи-
нансовото си състояние до края 
на годината. През пролетта ще се 
отворят възможности за печалба. 
Трудности и проблеми могат да на-
стигнат Дракона през август-сеп-
тември. Ако не бягате от тях, а ги 
срещнете лице в лице, тогава ще 
можете бързо да се справите с не-
приятностите.

Змия 
Хората от тази 
зодия ще тряб-
ва да докажат 
на другите, че 
са истински про-
фесионалисти. 
Конкуренцията 

в професионалната сфера ще бъ-
де тежка. Представителите на този 
знак ще трябва да решат дали да се 
включат в битката, или да не участ-
ват в нея. Между другото, отказва-
нето от играта тази година ще бъ-
де добър ход за Змиите, който ще 
предизвика положителни промени 
в живота. През втората половина 
на годината е възможно кариерно 
израстване и увеличаване на пе-
чалбите. Вероятни са впечатлява-
щи победи във финансовата сфера, 
но парите няма да потекат просто 
в джоба, а ще трябва да бъдат „зад-
вижени“ там. Благосъстоянието ще 
зависи пряко от работата и взети-
те решения. Високосната година 
ще бъде белязана от някаква кав-
га, скандал или дори предателство. 
Змиите, подобно на благородните 
хора, могат да пропуснат удар. То-
ва ще боли. Но това ще ги напра-
ви по-силни. Самотните змии мо-
гат да разчитат на ярки любовни 
приключения през цялата година. 
Особено „любими“ ще бъдат ап-
рил, юли и октомври. Всяка „кре-
пост“ ще се подчини на чара на 
представителите на знака. Дълго-
срочни отношения през 2024 г. ед-
ва ли ще бъдат установени. Може 

би е за добро, защото не се препо-
ръчва да се прави сватба във ви-
сокосна година.

Кон
Драконът ще бъ-
де мил с Коня. 
Представители-
те на този знак 
трябва да очак-
ват положител-
ни промени през 

следващата година, при условие че 
не седят със скръстени ръце. Фи-
нансовата страна на живота ще бъ-
де особено успешна, но отношени-
ята с другите може да не са мно-
го гладки. През 2024 г. Конете ще 
трябва да работят усилено. В го-
дината на Дракона обстоятелства-
та и собственото им желание ще 
ги принудят да работят от зори до 
здрач. Хората от този знак ще се 
интересуват или от самия процес, 
или от резултата, тоест парите. Без-
користната работа ще бъде добре 
възнаградена. През лятото карие-
рата може да тръгне нагоре. Пред-
ставителите на този знак не тряб-
ва да се срамуват да демонстрират 
своите предимства, да се занима-
ват със самопредставяне, така че 
колегите и началниците да ги забе-
лежат. Промените изобилстват на 
любовния фронт. Ако любовната 
връзка е силна, тогава любовната 
лодка няма да се разбие в ежедне-
вието и други изпитания. Ако има 
пукнатина във връзката, тя най-ве-
роятно ще се задълбочи. Вероятна 
е дори почивка.

КаКва ще бъДе гоДината  
на Зеления Дървен ДраКон

и така, какво ни очаква през 
2024 г.? неговата стихия е 
дърво. Символизира физическо 
и духовно израстване, затова 
късметът и успехът ще съпътстват 
самоуверените хора, които имат 
ясни и благородни цели. Зеленият 
цвят, който преобладава в енергията 
на годината, представлява 
обновление, прераждане, начало 
на нов живот и много интересни 
събития. винаги ли ще са със знак 
плюс – това е въпросът. в крайна 
сметка Драконът е доста опасно 
създание. но за щастие, Дървеният 
дракон е най-гъвкавият по рода си: 
той ще ни научи да се адаптираме 
към почти всякакви, дори и към 
най-неблагоприятните условия. и 
колкото повече трудности, толкова 
повече сила според астрологичните 
прогнози ще ни бъде дадена.
някои разочарования обаче все още 
не могат да бъдат избегнати: такива 
разочарования трябва да очакваме 
от несериозни, ненужни хора, 
срещите с които трябва да бъдат 
ограничени.

 ето кАкВА Ще бъДе гоДИНАтА НА ДрАкоНА  
 зА зНАцИте НА ИзточНИя кАЛеНДАр! 
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Тигър
Тази година ще  е 
трудна за Тигри-
те. Те ще тряб-
ва да се борят за 
успех в бизнеса. 
Представителите 
на този знак оба-

че знаят как да се борят за победа 
и ще могат да постигнат значите-
лен напредък в изпълнението на 
плановете си. Дори ако през 2024 г.  
не е възможно да получи това, 
което иска, ще могат да положат 
основата за бъдещи победи. Тех-
ният успех през 2025 г. зависи от 
това колко ефективно ще рабо-
тят Тигрите в годината на Драко-
на. Личният живот на Тигрите в 
годината на Дракона ще кипи от 
страсти. Емоциите ще се развих- 
рят. Самотните представители на 
този знак трябва да станат по-ак-
тивни – те са по-склонни да уста-
новяват контакти, да разширяват 
кръга от познанства. Възможно е 
да имате няколко романа навед-
нъж, дори едновременни. Дали ще 
завършат с регистрация на брак 
или не – звездите не казват. Же-
нените Тигри ще ревнуват, сами-
те те ще предизвикват ревност у 
партньора си, но брачният им съ-
юз ще издържи. Най-вероятно до 
края на годината семейните Ти-
гри ще разберат, че техният парт-
ньор е просто перфектен.

Заек
Драконът е хи- 
щник, но Зае-
кът през 2024 г.  
няма да е негова  
жертва. И той 
обаче няма да 
стане късмет-

лия. Годината обещава да бъде 
равномерна, без съществени въз-
ходи и спадове в професионална-
та сфера. Може да ви се наложи 
да научите нещо ново или да пое-
мете нови отговорности, но пред-
ставителите на този знак лесно ще 
се справят с предизвикателствата. 
Дори ако Заекът реши да покори 
някакъв професионален връх, той 
ще успее в това без никакви про-
блеми. Трябва да сте по-внимател-
ни с парите. Инвестициите и раз-
ходите трябва да се обмислят 100 
пъти. Трябва да сте внимателни и 
при реализирането на творчески 
проекти. Може да се опитат да 
присвоят идеята ви. Положител-
ни събития и промяна в отноше-
нията към по-добро очакват Зай-
ците в любовта и семейните въ-
проси. При условие, разбира се, че 
представителят на знака ще се оп-
ита да работи в тази посока. Про-
летта и есента ще бъдат активни 
по отношение на любовните отно-
шения за самотните Зайци. Рома-
ните, които ще възникнат по ини-
циатива на представители на то-
зи знак, най-вероятно ще доведат 
до дълги и силни връзки.

Коза
Драконът ще на-
кара Козата да 
върви грациоз-
но. Представи-
телите на този 
знак трябва вни-
мателно да пре-

сяват информацията и да се зани-
мават само с важни въпроси, без 
да се фокусират върху второстепен-
ни. Грешките в избора на страте-
гия, във взетите решения ще стру-
ват скъпо на Козата. По-добре е 
да действате според предварител-
но разработен план и да не се от-
клонявате от маршрута. Предста-
вителите на този знак просто ще 
бъдат пълни с креативни идеи. Мо-
же да искат да реализират някакъв 
проект. И ако успеят, тогава тряб-
ва да очакват не само успех, но и 
финансов бонус. 

Към края на годината Драко-
нът ще даде шанс на Козата да 
смени позицията си в професио-
налната сфера или бизнеса. Неща-
та ще вървят нагоре, възможно е 
изкачване в кариерната стълбица 
или успешна смяна на работата с 
по-високоплатена. Личният живот 
ще зарадва с нови срещи. Има го-
ляма вероятност за съдбовна сре-
ща през април, септември и ноем-
ври. Освен това Козите трябва са-
мостоятелно да се опитат да про-
правят път към сърцето на някого, 
когото харесват. Ако представите-
лите на този знак стоят настрани, 
те ще останат сами.

Маймуна
Драконът не се 
сприятелява с 
Маймуната, но 
това не означа-
ва, че годината 
ще бъде лоша за 
представителите 

на този знак. Не можете без изпи-
тания и трудности, но благодаре-
ние на своята интелигентност ще 
успеете да бъде сред победители-
те. Високосната година ще привле-
че любовта в живота на Маймуна-
та. Представителите на този знак 
са почтени „сърцеядци“. До есента 
може дори да се стигне до сватба. 
Преходът към ново ниво е възмо-
жен за Маймуните, които са във 
връзка. Дори онези представите-
ли на знака, които са „погледнали 
настрани“, изведнъж ще разберат, 
че тези, от които имат нужда, са 
до тях. Март и юни ще бъдат ус-
пешни във финансово отношение. 
Трябва да бъдете по-внимателни с 
разходите и финансовите операции 
през септември. Има възможност 
за загуба на натрупването поради 
грешен ход.

Петел
На Петлите та-
зи година пред-
сказва успех в 
бизнеса и карие-
рата, както и ве-
роятен финансов 
растеж. Възмож-

но е да пристигнат предложения за 
смяна на работа или дори дейност, 
най-вероятно през втората полови-
на на годината. Някои представи-
тели на този знак ще имат такива 
перспективи, на които не са раз-
читали. Няма нужда да забавяте 
темпото, важно е да имате време 
да се възползвате от дадения шанс. 
Може да има напрежение в отно-
шенията с другите. 

За Петела ще бъде трудно да 
разбере дори близки хора. Пора-
ди това са възможни кавги и дори 

прекъсване на отношенията. Пред-
ставителите на този знак ще имат 
нужда от деликатност и диплома-
тичност, тъй като ще трябва да ра-
ботят в екип, за да успеят в про-
фесионалните дела или бизнеса. 
Успех очаква Петлите в любов-
ните дела. 

Възможност за започване на ро-
мантика ще се появи през май или 
ноември. Петлите, които се канят 
да се женят, ще узреят за сватба. 
Най-вероятно бракът ще бъде дъ-
лъг и щастлив въпреки знака, че 
не можете да влезете във връзка 
през високосна година.

Куче
Драконът ще вне-
се стабилност и 
увереност в бъде-
щето в живота на 
Кучето. Предста-
вителите на този 
знак ще укрепят 

финансовото си състояние и по-
зиции в бизнеса или работата. Ку-
четата в годината на Дракона мо-
гат да очакват провал в любовта. 
Отношенията с любим човек или 
съпруг може да се усложнят. Има 
възможност за раздяла. Благополу-
чието в любовната връзка до голя-
ма степен ще зависи не от Кучето, 
а от партньора. 

Самотните представители на то-
зи знак ще бъдат заобиколени от 
вниманието на хора от противопо-
ложния пол, но флиртът и срещи-
те може да не доведат до желания 
резултат – няма да е възможно да 
се изгради дългосрочна и надежд-
на връзка. Шансът да започнете 
силен съдбоносен роман обаче ще 
се очертае пред Кучето през март 
и юли. В кръга на представители-
те на този знак може да се появят 
нови хора. Кучето ще има късмет, 
защото сред тях можете да наме-
рите някой, който ще стане учи-
тел, на когото искате да подража-
вате, или някой, който ще стане 
надежден приятел, с когото може-
те да реализирате дори най-смели-
те проекти.

Прасе
Годината на Дра-
кона е като влак-
че в увеселителен 
парк за Прасето. 
Представителите 
на този знак ще 
попаднат в капа-

ни, неприятности и след това ще 
постигнат успех. 2024 г. ще бъде из-
питание за тях. Любовни преживя-
вания очакват тези представители 
на знака, които все още търсят ге-
роя или героинята на своя роман. 
Вероятно до вас ще се появи ня-
кой, който ще ви накара да лети-
те на крилете на любовта, но връз-
ката с него ще бъде много трудна 
за изграждане, което може да ви 
притисне морално. 

Представителите на тази зодия, 
които вече са намерили любовта си, 
ще могат отново да се уверят, че са 
направили правилния избор. Връз-
ката най-вероятно ще бъде радост-
на и вдъхновяваща. Ще има пора-
жения и победи в професионална-
та сфера или бизнеса. Трябва да се 
вгледате внимателно, за да не ста-
нете жертва на интриги. През ап-
рил и октомври са възможни труд-
ности в работата. 

Годината може да представи за-
шеметяваща творческа идея, чието 
изпълнение ще позволи на Свинята 
да почива на лаврите си и да оси-
гури значителни доходи в собстве-
ния си джоб.

ПлъХ  ...1948, 1960, 1972, 1984, 1996, 2008, 2020...
Вол  …1949, 1961, 1973, 1985, 1997, 2009, 2021…
ТИгъР  …1950, 1962, 1974, 1986, 1998, 2010, 2022…
ЗаеК  …1951, 1963, 1975, 1987, 1999, 2011, 2023 ...
ДРаКоН  …1952, 1964, 1976, 1988, 2000, 2012, 2024…
ЗМИя  …1953, 1965, 1977, 1989, 2001, 2013, 2025…
КоН  …1954, 1966, 1978, 1990, 2002, 2014, 2026…
КоЗа  …1955, 1967, 1979, 1991, 2003, 2015, 2027…
МайМуНа  …1956, 1968, 1980, 1992, 2004, 2016, 2028…
ПеТел  …1957, 1969, 1981, 1993, 2005, 2017, 2029…
Куче  …1958, 1970, 1982, 1994, 2006, 2018, 2030…
ПРаСе  …1959, 1971, 1983, 1995, 2007, 2019, 2031 …

раЗпреДеление на ЗоДиаКални животни

Плъх
Плъховете ще 
бъдат тествани от 
Дракона. Те по- 
стоянно ще се 
озовават на кръс-
топът. Ще трябва 
да вземете труд-

ни решения в професионалната 
сфера, да решите как да продължи-
те напред на любовния фронт. Из-
борът на Плъха през 2024 г. е най-
добре да се основава на интуиция-
та. Перспективата за започване на 
шеметен роман за представители-
те на този знак ще се отвори през 
март, август, декември 2024 г. Въз-
можно е принцът на бял кон или 
принцесата да не е непознат или 
непознат, а някой, който е бил на-
около през цялото това време. Се-
мейните Плъхове да очакват въз-
ходи и падения. Ще имате трудни 
моменти в отношенията с любимия 
човек. Само представителите на то-
зи знак ще решат как да се измък-
нат от тях. Ако представителите на 
този знак положат усилия, парите 
ще потекат към тях като река. Ва-
жно е да не демонстрирате матери-
алното си благополучие. По-добре 
е да избягвате големи покупки, та-
ка че недоброжелателите да не се 
активизират и да попречат на из-
пълнението на плановете.

Вол/Бик
Драконът ще 
благоприятства 
трудолюбивия и 
отговорен Вола 
през новата 2024 
година. Предста-
вителите на зна-

ка очакват просперитет и успех в 
професионалната сфера. Само не 
си мислете, че парите и кариер-
ното израстване ще паднат върху 
вас направо от небето. Не! За цел-
та ще трябва да работите на пъл-
ни обороти. През първата полови-
на на годината на представителите 
на знака дори може да им се сто-
ри, че всичко, което правят, е на-
празно и не носи никакви резулта-
ти. Но по-близо до есента ситуаци-
ята ще се нормализира, Биковете 
ще издишат и ще започнат да по-
лучават дивиденти от усилията си. 
В средата на Вола може да се поя-
ви не съвсем приличен човек или 
хора. Представителите на тази зо-
дия трябва по-внимателно да из-
бират партньорите или приятели-
те си, за да не се забъркат в исто-
рия, чиито последствия ще трябва 
да се преодоляват дълго време. В 
личния живот можете да се надя-
вате на стабилност. Съдбовна сре-
ща може да се състои през юни, 
август, ноември. Представителите 
на този знак обаче може да не ча-
кат, докато съдбата им даде шанс, 
а смело да хващат бика за рогата 
и самостоятелно да започват рома-
ни с тези, които харесват.
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екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

45 години от началото на преобразилата 
страната китайска реформа

ероятно е излиш-
но да се припом-
ня, че до 90-те 
години на ми-
налия век Под-
небесната импе-

рия бе далеч от степента на 
развитие, на която се рад-
ва днес и която продължа-
ва да надгражда. И там е 
имало купонна система, не-
достатъчно стоки по мага-
зините, но благодарение на 
начертаните политически 
планове, насърчението на 
управляващите и добрите 
им решения, задружността 
на народа и възпитанието 
в родолюбие днес ние виж-
даме втората икономическа 
сила в света, с тенденции 
след години да стане първа.

„Спомням си, когато 
бях дете, имаше едно коле-
ло на улицата, където жи-
веех. Всички деца се реду-
вахме да го караме. Бяхме 
толкова бедни. Да имаш ко-
ла или телевизор, се счита-
ше за истински лукс. А днес 
– 40 години по-късно, има 
по един телевизор не само 
във всеки дом, а понякога 
и във всяка стая и вижда-
те колко автомобила има 
по улиците. Няма как да 

не се гордея с родината си! 
За няколко десетилетия да 
има такъв подем!“ – разказ-
ва 50-годишен мъж, успял 
да стане директор на важна 
програма в Пекин.

От Запад веднага са го-
тови да атакуват с аргу-
мента, че този напредък 
се дължи до голяма сте-
пен на факта, че много ки-
тайски студенти се обучават 
в САЩ или други развити 
страни, „попиват“ най-необ-
ходимото и после го прена-
сят в страната си.

Не копиране,  
а адаптиране

„Никой не отрича това 
нещо, обяснява китайски 
професор пред чуждестран-
ни журналисти. Но това, 
което ни отличава от по-
вечето народи, е, че когато 
нашите студенти се върнат, 
не настояват да се въведе 
абсолютно същото, което 
са видели. Защото култу-
рата ни е различна – това, 

което се харесва и се смя-
та за хубаво на други места, 
не означава, че ще е подхо-
дящо за нас. Затова ние го 
„адаптираме“, допълва той.

И наистина е така. Кога-
то човек отиде в Китай, за-
белязва, че дори във вери-
гите за бързо хранене като 
„МакДоналдс“, KFC или пи-
цария „Доминос“, са прив-
несени и китайски характе-
ристики. В противен случай 
има голяма вероятност да 
не се задържат на пазара.

Защо всъщност говорим 
за „45 години от отварянето 
на Китай към света“, след 
като реално погледнато, Ки-
тай никога не е бил затво-
рен за него. Това става ясно 
от една бърза справка, по-
казваща ни, че Пекин ви-
наги е имал сътрудничест-
во със страните от бившия 
социалистически блок – об-
мен на преподаватели, ра-
ботници, дори идеи.

По-късно, поради поли- 

Три етапа  
в развитието на 

китайската икономика
Като цяло могат да се 

определят 3 етапа в разви-
тието на китайската иконо-
мика. При първия страна-
та се съсредоточава върху 
собствената си икономика, 
(но дори и тогава има съ-
трудничество със страните 
от бившия социалистиче-
ски блок), при втория про-
извежда предимно за чуж-
бина и последният – най-ус-
пешният – когато се про-
извеждат стоки както за 
вътрешно потребление, та-
ка и за износ.

„Погледнато съвсем обек- 
тивно, Китай никога не се е 
затварял за света. Ние сме 
тези, които си поставяме ба-
риери“, коментират и род-
ни евроатлантици.

„Няма някаква вълшеб-
на формула за успеха ни“, 
единодушни са китайските 
политици и обикновените 
хора. Освен може би... уси-
лен труд и постоянство. Не-
що, което липсва на мно-
го народи, надяващи се на 
парични помощи в замяна 
на своето безропотно под-
чинение.

„Единственият съвет, кой-
то можем да дадем, е да ви- 
дите в кое сте най-добри и 
да започнете да го развива-
те. Например преди години 
в Китай започнахме с пра-
вене на обувки и дрехи, а 
днес произвеждаме коли! – 
окуражават от Пекин раз-
виващите се държави. – Но 
това не означава да спрете 
да правите и първото. Мо-
же да ги развивате успоред-
но“, уточняват те.

Китай се състезава  
със себе си

А междувременно Китай 
продължава да се състезава 
по-скоро със себе си. Всеки 
ден се разработва нов про-
ект. В плана на правител-
ството за следващите пет 
години са заложени мно-
жество културни, научни 
и работни обмени. Защото 
най-добрият начин да раз-
береш истината за дадена 
страна е, като отидеш на 
място и пак там попиеш 
от опита й.

„Много ще се радвам, 
ако всеки един от Вас взе-
ме късче от нашия успех в 
дадена област и я приложи 
в родината си“, пожелава 
виден китайски професор. 
„Напредъкът на една стра-
на зависи от народа й!“

Въпреки целия напре-
дък, който Китай е по-
стигнал, все още скромно 
се самоопределя като „раз-
виваща се страна“. Вероят-
но един от ключовете за ус-
пех е и скромност и непре-
къснато желание за самоу-
съвършенстване!

Таня ГЛуХчева

„трудните времена 
изграждат великите 
личности“ – поне така 
казват. но ние можем 
да го перифразираме и 
да кажем, че „трудните 
времена превръщат 
държавите във велики“. 
а пък и историята го 
доказва. в световен 
мащаб. един от най-
ярките примери в 
това отношение е 
Китай. Страната, която 
благодарение на 
реформите си осъществи 
едно от най-големите 
чудеса в икономиката.

тически причини това съ-
трудничество бележи спад, 
но не Китай е този, който 
иска прекъсване на отноше-
нията. Европейските държа-
ви в стремежа си да се от-
къснат от руското влияние 
започват да късат връзките 
с всичко, което им напом-
ня за миналото.

А междувременно ки-
тайските работници се съ-
средоточават в правенето на 
евтини дрехи, обувки, иг-
рачки, които изнасят за бо-
гатите държави. И не прес-
тават да се учат, да подобря-
ват качеството си на работа, 
да се вслушват в критиките 
на останалия свят и да се 
стремят да покажат, че мо-
гат да предложат качествена 
стока. Постепенно започват 
и да ценят труда си все по-
вече, особено когато осъз-
нават, че развитите страни 
им плащат в пъти по-мал-
ко от цената, на която про-
дават нещата.

Т

Започва излъчването на документалната 
поредица „25 години приятелство и 
сътрудничество между КнР и ЮаР“

ази година се навършват 25 години от уста-
новяването на дипломатически отношения 
между Китайската народна република (КНР) 
и Република Южна Африка (ЮАР). Отноше-
нията между тях навлизат в „златна ера“, пре-
връщайки се в едни от най-динамичните дву-

странни отношения между развиващи се страни.
Документалната поредица „25 години приятел-

ство и сътрудничество между КНР и ЮАР“ е съв-
местна продукция на Китайската медийна група и 
Южноафриканската корпорация за радио и телеви-
зия (SABC). Тя представя панорамно и нагледно ре-
зултатите от сътрудничеството и обмена между две-
те държави и двата народа, започвайки от четвърто-
то държавно посещение на китайския председател 
Си Дзинпин в ЮАР.

Трите епизода на документалната поредица ще се 

излъчат по Международния канал на китайски език на 
CCTV, както и каналите на английски и за докумен-
тални филми на CGTN от 28 до 30 декември.
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Пиесата „Коулунска история“ разказва  
за емблематичния район на Хонконг

В
секи ден преди 
зазоряване чу-
вам звука на са-
молетите. Това е 
реплика от пие-
сата на 79-годш-

ната Сюе Сиуин, която се 
заселва със семейството си 
в Коулун, докато е на 3-4 
години, и прекарва живо-
та си в близост до летище 
„Кай Так“, функционирало 
от 1925 до 1998 г.

С други десетина души 
на нейната възраст Сюе Си-
уин участва в театралната 
програма на жилищния 
комплекс за разказване на 
историята. Най-възрастни-
ят човек сред тях вече е на 
82 години. Въпреки че не 
са професионални актьо-
ри те се отнасят изключи-
телно съвестно към театъ-
ра. Програмата е организи-
рана съвместно от хонконг-
ското правителство, някол-
ко театрални компании и 
местни организации, а цел-
та й е разпространение на 
изкуството сред обикнове-
ните жители и насърчава-
не на възрастните да участ-
ват в културни и художест-
вени дейности. Трупата на 
Сюе Сиуин създава сцена-
рий за пиеса от устни раз-
кази и ги поставя на сцена.

Крепостта Коулун, на-
ричана също „ничия зе-
мя“, заема важна част от 

историята на района. В 
късния период на динас-
тия Цин тя е ключова за 
военната отбрана, а по-къс-
но, през 1847 г., около нея 
се формира град. По време 
на Втората световна война, 
когато Хонконг е окупиран 
от Япония, крепостните сте-
ни са разрушени. След вой-
ната Коулун е застроен без-
контролно, населението му 
нараства значително и мяс-
тото е прочуто с лошите си 
хигиенни условия.

Излитането и кацане-
то на самолетите в летище 
„Кай Так“ е най-незабрави-
мият спомен на Сюе Сиу-
ин. То е разширявано ня-
колко пъти, за да отговори 
на бързото развитие на въз-
душния транспорт на Хон-
конг. До средата на 90-те го-
дини на миналия век Хон-
конг вече е на първо мяс-
то в света по капацитет за 
международни карго пре-
вози, а Коулун, който е в 
непосредствена близост до 
летището, все още живеел 
в миналото. 

През юли 1998 г., с пус-
кането на новото летище в 
Лантау, старото „Кай Так“ 
отива в историята, а с не-
го и гледката на самолетите 
над гъсто застроените един 
до друг блокове, правещи 
рязък завой преди да кац- 
нат на пистата. 

Сюе Сиуин, Хуо Баоин  
и Уан Мейлиен играят глав-
ните роли в пиесата. От 
сватбите, до намирането на 
това, което желаеш, и раз-
витието на кариера, всич-
ки тези житейски момен-
ти са невидимо свързани с 
Коулун. „По онова време у 
дома нямаше вода, тоалет-
на и електричество“, спом-
ня си Сюе Сиуин, а 72-го-
дишната Хуо Баоин добавя, 
че тогава в района е има-
ло много автентични рес-
торантчета и улични сер-
гии, на които са се прода-
вали местни храни.

„Обичам да гледам теа-
тър, а в Коулун има много 
истории за споделяне, зато-
ва участвам в тази програ-
ма“, споделя 70-годишната 
Уан Мейлиен. Преди майка 
й е играела често маджонг 
с роднини и приятели, го-
ворейки за най-различни се-
мейни и други дела. Тази 

поради любопитство, но е 
научила много.

Цю Жуейуън е сценарист 
и режисьор на пиесата „Ко-
улунска история“. През по-
следните години тя въвеж-
да възрастни хора в театъ-
ра и използва това изкуство, 
за да привлече вниманието 
на обществото към грижата 
за тях. Разказването на ис-
торията, която са преживе-
ли, придава специална стой-
ност на възрастните хора в 
социалния живот и увели-
чава познанията на млади-
те за предишните поколе-
ния. Тази програма се реа-
лизира в Хонконг вече по-
вече от десет години и вся-
ка пиеса показва специфи-
ките на дадения район.

Според Уан Мейлиен 
„Коулунска история“ скъся-
ва дистанцията между хон-
конгците от различни въз-
расти и увеличава разбира-
телството между хората.

сцена е възстановена в пи-
есата.

През 90-те години на ми-
налия век Коулунската кре-
пост става парк, в който мо-
гат да се видят културни ре-
ликви, изкопани по време 
на реконструкцията. Има 
също изложбена зала, коя-
то представя живота на хо-
рата тук преди изграждане-
то на парка.  

Преди да стъпят на сце-
ната, всички възрастни са-
модейци трябва да преми-
нат през курс по актьорско 
майсторство. „Изпълнение-
то този път е много строго, 
всеки детайл в него е спе-
цифичен. Благодаря за раз-
бирането на режисьора, тъй 
като понякога забравях сце-
нария. Ние всички си на-
помняме един на друг и съм 
много щастлива в целия 
процес“, казва Сюе Сиуин. 
По думите й първоначално 
се е включила в програмата 

общество

екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Б
илетите за пъту-
ване с влак и ту-
ристическите про-
дукти се продава-
ха най-много за 
новогодишна ва-

канция от 30 декември до 1 
януари и хората имаха сил-
но желание да посрещнат 
2024 г. „на път“, сподели-
ха китайски туристически 
оператори.

По данни на портала 
LY.com билетите за влакове-
те от Пекин до Джънджоу, 
провинция Хънан и Ухан, 
провинция Хубей, са били 
разпродадени още в първия 
ден, в който са били пус-
нати в продажба. Билетите 
за пътуващите до популяр-
ни дестинации като Сиан, 
провинция Шънси, и Чун-
цин също са разпродадени 
за няколко часа в деня на 
пускането им.

Все повече китайци предпочитат да 
пътуват за новогодишните празници

„С приятелите ми реши- 
хме да посетим Харбин, 
столицата на снега и леда 
в провинция Хъйлундзян, 
след като видяхме някол-
ко кратки видеа в ТикТок, 

в които бяха показани спи-
ращи дъха снежни гледки 
и ледени скулптури“, каза 
Сун Джинин, 25-годишна 
студентка от град Нанчан, 
провинция Дзянси.

По данни на Trip.com 
Group към 15 декември ре-
зервациите за туристиче-
ски пътувания за празни-
ка са се увеличили три пъ-
ти на годишна база, хотел-
ските резервации пет пъ-
ти, а полетите са се утро-
или в платформата на ком-
панията. 

Според сайта Шанхай, 
Пекин, Харбин и Гуанджоу, 
провинция Гуандун, са 
най-предпочитани от път-
ниците, които планират да 
прекарат празника някъде 
другаде в страната.

Порталът за пътувания 
Tuniu съобщава, че през две-
те седмици след 1 декември 
резервациите на туристиче-
ски продукти за Нова го-
дина са нараснали с 220% 
на годишна база в плат-
формата. „Изборът на по-
требителите варираше от 

дестинации с горещи изво-
ри, сняг и лед до такива с 
по-топъл климат като край-
брежни острови в южните 
провинции“, казват от Tuniu.

Резервациите за чуж-
дестранни дестинации съ-
що показват добро търсене 
благодарение на оптимизи-
раните политики за влиза-
не. От Trip.com Group съоб-
щават, че към 15 декември 
резервациите за задгранич-
ни пътувания за празника 
са се увеличили пет пъти в 
платформата им.

„Гледането на Северно-
то сияние също е романти-
чен избор за прекарване на 
почивката, тъй като досега 
сме отбелязали ръст на ре-
зервациите за Финландия 
и Швеция със 73% и 10% 
спрямо предходния месец“, 
допълват специалистите от 
туристическия бранш.

Наскоро в хонконгския театър „куейцин“ бе 
представена пиесата „коулунска история“, 
актьорите в която са местни жители, 
всичките над 70 години. те представиха 
живота си в района коулун преди десетина 
години, с което върнаха спомени за отминали 
времена, и запознаха младите хонконгски 
зрители с историята.
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Превенция срещу 
респираторните 
заболявания

60-годишен юбилей на 
китайските медицински 
екипи в чужбина

оворителят на 
Държавната ко-
мисия по здраве-
опазване Ми Фън 
призова за пред-
приемане на мер-

ки за превенция и лечение 
на респираторните заболя-
вания през зимата.

По време на нового-
дишните празници пото-
кът от хора се увеличава, 
което води до увеличава-
не на рисковете от разпро- 

странение на респиратор-
ни заболявания. Здравни-
те ведомства на различни 
равнища трябва да заси-
лят наблюдението и ран-
ното предупреждение. Не-
обходимо е да се работи за  
предотвратяване разпрос-
транението на болестите, 
пренасяни чрез храна, как-
то и да се гарантират вен-
тилацията, дезинфекцията 
и управлението на входо-
вете и изходите.

еотдавна в Пе- 
кин се проведе 
конференция за 
отбелязване на 
60-годишнината 
от изпращането 

на китайски медицински 
екипи за оказване на по-
мощ в чужбина. Генерални-
ят секретар на ЦК на ККП, 
председател на КНР и на 
Централната военна коми-
сия Си Дзинпин се срещ-
на с участници в конферен-
цията, изказа им топли поз-
дравления и изрази искре-
ни благодарности на при-
състващите.

Лиу Гуоджун, член на 
Политбюро на ЦК на ККП 
и вицепремиер на Държав-
ния съвет, участва в среща-
та и произнесе реч на кон-
ференцията. Той каза, че 
през последните 60 години 
повечето членове на меди-
цински екипи, предоставя-
щи помощ в чужбина, са 

Г

Н

облагодетелствали местно-
то население и са показа-
ли добре китайската човеч-
ност с практически дейст-
вия, което е спечелило висо-
ка оценка на правителства-
та и народите на страните 
– получатели на помощта.

„В новата ера трябва да 
продължим да поддържаме 
духа на китайските меди-
цински екипи и да допри-
насяме повече за изгражда-
нето на здравна общност на 
споделена съдба“, допълни 
още Лиу Гуоджун.

Дълголетието и 
наследството в 
китайската история

дин от най-из-
вестните памет-
ници на тради-
ционната ки-
тайска култура  
носи името „Тра- 

ктат на Жълтия император 
за вътрешното“ или Хуанди 
Нейдзин. Това е най-древ-
ният от известните в днеш-
но време класически трудо-
ве по китайска медицина.

Книгата е написана във 
формата на диалог меж-
ду император Хуанди (или 
Жълтия император) и прид-
ворния мъдрец Ци Бо. Пър-
вият въпрос, на който тър-
си отговор императорът от 
мъдреца, е за дълголетието. 
„Защо в миналото хората с 
лекота доживявали до сто 
и повече години, а сега се 
чувстват уморени още пре-
ди да са навършили трийсет 
години?“, пита владетелят.

Съветът  
на мъдреца Ци Бо

Ето какво отговорил 
древният мъдрец на любо-
знателния император: „В 
древността хората живе-
ели в съответствие с Дао 
Висшия закон. Те спазва-
ли правилата на взаимоот-
ношенията между Ин и Ян, 
водели въздържан, прост и 
редовен живот. Били здра-
ви и телом, и духом, пора-
ди което можели да доживя-
ват до стогодишна възраст. 
Днес хората пият спиртни 
напитки като вода, често са 

Е

неблагоприятната наслед-
ственост да се компенсира 
с популярния днес здраво-
словен начин на живот.

В трактата му „Дълбоки 
речи за най-важното в пос-
тигането на дълголетие“ се 
казва: „Дългата или крат-
ка продължителност на жи-
вота зависи от полученото 
от предците наследство. Но 
развиването на тялото, ума 
и високите нравствени ка-
чества зависи изключител-
но от самия човек“.

Следователно дори и чо-
век да е роден слаб, ако от-
деля внимание на здраво-
словния начин на живот, то 
той има всички основания 
да се надява на дълбоки ста-
рини, дори и родителите му 
да не са дълголетници.

крайно невъздържани, тър-
сят все нови и нови удо-
волствия – затова едва до-
живяват до петдесетте“. 
Според Ци Бо човек тряб-
ва да се пази от външните 
болестотворни въздействия 
и да води прост и спокоен 
живот. По този начин ще 
съхрани енергията си и тя-
лото му ще е неуязвимо за 
болестите. „За да пребива-
ва в покой сърцето, мъдре-
цът трябва да се въздържа 
от желания, допустимо е тя-
лото да се измори, но това 
не бива да се случва нико-
га с духа. Ако живее в по-
добна простота, и днес чо-
век може да доживее до сто 
години“, твърди придворни-
ят мъдрец.

Това обяснение дава на-
дежда за дълголетие на 
всички без изключение. 
Но изглежда, че някои от 
нас имат повече шансове да 
доживеят до дълбоки стари-
ни. „Канонът за вътрешно-
то“ напомня за немаловаж-
ната роля на наследствения 
фактор: „Човек получава ос-
новата от майката и защи-
та от бащата“.
Проучете родословието си

Уан Чун е философ от 
династия Източна Хан. Той 
твърдял: „Човек може да е 
силен и да живее дълго, но 
може и да е слаб и да не 
живее дълго. Това зависи 
от природните му данни, 
от това дали ги притежава 

в излишък, или не му дос-
тигат“.

Очевидно е, че в древ-
ността добре познавали 
влиянието на наследстве-
ността върху строежа на тя-
лото и продължителността 
на живота. В друго популяр-
но ръководство на древните 
китайски лекари – „Бележ-
ки за запазване на жизне-
ните сили“, се казва: „Да-
ли ще е дебел, или слаб чо-
векът зависи от майката, а 
продължителността на жи-
вота – от бащата“.

В древните китайски ръ-
кописи се споменава също, 
че когато дойдело време да 
задомят децата си, родите-
лите търсели висок жених 
или красива булка, за да мо-
же внуците им също да са 
високи и силни.

Примери от миналото
Китайската история па-

зи примери, които доказват 
връзката между наследстве-
ността и дълголетието.

Базирайки се на тях, съв-
сем спокойно може да се 
твърди, че наследството е 
ключът към дългия живот 
на няколко поколения в ед-
но семейство. Например ня-
къде през 10 – 12-и век в се-
мейството на някой си Ян 
Бидзю имало осем или де-
вет поколения дълголетни-
ци. Управител на име Ли, 
който ги посетил, разказ-
вал, че по това време са-
мият Ян Бидзю навършил 

100 години и имал някол-
ко чичовци, които вече би-
ли над 120-годишни. Но не 
само чичовците, бил жив 
и дядото на Ян, който бил 
на 160 и здравето му било в 
завидно за годините му до-
бро състояние.

Ученият Джао И, който 
работел в императорския 
двор на династия Цин, раз-
казал в бележките си за се-
мейство, където всички би-
ли с кратък живот. 

Не всичко е загубено!
Но влиянието на на-

следствените фактори вър-
ху продължителността на 
човешкия живот в ника-
къв случай не е абсолют-
на величина. Същият фи-
лософ Уан Чун съветвал 

паметник  
на придворния 
мъдрец Ци бо
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китай отблизо

а 17 години, откак-
то съдбата ме свър-
за с Нинся-хуей- 
ския автономен 
регион, съм пъту- 
вал дотук много 

със самолет или влак, как-
то дойде. И всеки път виж-
дам положителни промени, 
като се започне от летище-
то и жп гарата.

Районът Нинся като ад-
министративна единица е 
сравнително млад. През 
1958 година с решение на 
централното правителство 
на Китай той се отделя от 
провинция Гансу, като офи-
циалното име е Нинся-ху-
ейски автономен регион, по 
името на етническото мал-
цинство хуей.

Той също има предста-
вителство в Шънджън. По 
случай 60-годишнината от 
основаването му са вложени 
много инвестиции за разви-
тие и модернизиране. Това 
съвпада и с кампанията Go 
West. Според теорията на 
Дън Сяопин, че китайска-
та реформа от географска 
гледна точка трябва да за-
почне от изток на запад и 
от юг на север, като пър-
во се развият крайбрежни-
те градове. Това го праве-
ха в продължение на пове-
че от 20 години. После в на-
чалото на 21-ви век усилия-
та на китайското правител-
ство се насочиха към раз-
витие на вътрешността на 
страната в западна посока. 

В Инчуан решиха напра-
во да си построят един нов 
град, на север от стария, ка-
то разделителната линия е 
булевард „Шанхай“, водещ 
на запад до централната жп 
гара, а на изток до летище-
то. Въпреки че население-
то на Нинся от 1949 година 
досега се е увеличило око-
ло 7 пъти до 7 милиона и 
250 хиляди, има достатъч-
но много земя за усвояване. 

Старата част също се 
развива и поддържа. Древ-
ните кули, които преди 1600 
години са били построени 
в четирите краища на кре-
постната стена, сега влизат 
в състава на четири будист-
ки храмове. 

Често за построяването 
на новия град са изпращани 
в Шънджън групи от екс-
перти и отговорни чинов-
ници за обучение и обмя-
на на опит. Така се стига до 
построяването на местния 
Граждански център. 

Ето някои любопитни 
факти за него. Открит е в 
края на 2014 г., малко преди 
честванията за 60-годишни-
ната от основаването на ра-
йона. Разположен е на площ 
от 173 декара (тука не си иг-
раят на дребно с квадрат-
ни метри). Но застроената 
площ е само 126 000 кв. м.

З

Шънджън – лаборатория на 
китайската икономическа реформа

Не се намира в центъра 
на града, а в покрайнини-
те на новата част, която по-
стоянно расте и нищо чуд-
но в бъдеще той да се ока-
же в центъра на новата част. 
Затова пък има 636 подзем-
ни и 1368 наземни места за 
паркиране (имам усещане-
то, че в тези числа има ня-
каква символика) и 11 ав-
тобусни линии, минаващи 
през целия град, водят до 
него. Билетчето струва са-
мо 1 юан, което е 25 стотин-
ки. Комплексът на Граж-
данския център е на 7 ета-
жа и се състои от 4 части. 
Гражданите се обслужват 
на около 700 гишета. Мо-
гат да се изкарат над 400 
вида разрешителни, удос-
товерения и други докумен-
ти. Той е приютил над 20 
държавни служби, напри-
мер имигрантско бюро, со-
циална служба, нотариат, 
данъчна служба, превода-
чески и секретарски услу-
ги, имотен отдел, прехвър-
ляне на движима и недви-
жима собственост, регис-
трация на юридически ли-
ца, градоустройство и пла-
ниране, отдел „Екология“ и 
т. н. На всеки етаж в прием-
ната част за граждани има 
по 2 кафенета, отделно има 
места за почивка, до кои-
то са оформени обществени 

образователна цел и пов-
дигане на патриотичното 
чувство. 

Друго, което ми напра-
ви впечатление, е, че всяко 
пространство се използва-
ше максимално рационал-
но. В близост до местата за 
почивка, освен мини библи-
отеките, бяха организирани 
временни изложби на ки-
тайски художници.

Отвън, до входа на цен-
тралната зала, имаше оп-
ределено с ограничителна 
лента място за китайската 
специална полиция, които 
носеха дежурство. Те бяха 
добре въоръжени с автома-
тично и полуавтоматично 
оръжие, брониран джип и 
някои екзотични средства 
за обезвреждане. Подози-
рах, че бяха заимствани 
от древни китайски бойни 
оръжия. Мисля че такава 

мини библиотеки, ако искат 
гражданите да четат, докато 
почиват и чакат, а не само 
да се вторачват в телефони-
те. Услугите са максимално 
автоматизирани и компю-
търизирани, като има слу-
жители, които да ти помог-
нат, ако евентуално не мо-
жеш да се справиш с тех-
никата. Идеята и съдържа-
нието и на двата центъра 
са същи, само формата и 
изпълнението са различни, 
съобразени с местните ус-
ловия и практики.

Затова за комплекса в 
Инчуан ще коментирам са-
мо неща, които ми напра-
виха приятно впечатление.
До сградата на техния коор-
динационен център има му-
зей за историята на Нинся 
и отделно за град Инчуан.

Представени са също 
тяхното културното и ико-
номическо развитие. Музеят  
е супермодерен със светлин-
ни, звукови и 3D ефекти. 
Изложени са макети на бъ-
дещото развитие на различ-
ните райони на града с път-
на карта на етапите. 

Това е един вид гаранция 
пред гражданите, че какво-
то е планирано и обещано, 
ще се изпълни, независи-
мо кой кмет ще бъде. Му-
зеят много често се посе-
щава от групи ученици с 

Сградата на гражданския център в инчуан

главната сграда за комплексно обслужване  
на гражданския център в инчуан

Част от работещата 24 часа Зала за автоматично комплексно 
обслужване на гражданите, която е снабдена с интернет, 
различни терминали, компютри и интелигентни системи

(продължение  
от 51 брой, 2023 г.)

подават огромен набор от 
документи, като например 
да си платиш данък сгра-
ди, тока, да подадеш доку-
менти за фирма, да полу-
чиш публично оповестена 
информация. Такава услу-
га е в голяма помощ осо-
бено ако изпускаш някак-
ви срокове. 

В централната зала на 
Гражданския център на Ин-
чуан, под огромния екран, 
отразяващ работата на цен-
търа в реално време, и зад 
информационното гише бе-
ше възпроизведена извест-
ната калиграфия на осно-
вателя на КНР Мао Дзедун 
„В ИМЕТО НА НАРОДА”. 

В нея много ясно и син-
тезирано се въплъщаваше 
смисълът на Гражданския 
център и работата на него-
вите служители.

Живко сПасов

постановка създава респект 
и сигурност, защото освен 
концентрацията на много 
хора, различните държав-
ни служби, имаше и офи-
си на няколко големи ки-
тайски банки.

В гражданския център 
на Шънджън също имаше 
такива групи, но някак ос-
таваха незабелязани. Въ-
преки това аз успях да си 
направя една снимка пред 
джипа им, по байганьов-
ски като типичен балкан-
ски субект.

Да се върна на темата 
за Инчуан. За мен „върха 
на сладоледа” беше зала-
та за 24-часово комплекс-
но обслужване. Тя беше на-
тъпкана с машини, компю-
три и принтери. В нея мо-
же да се плащат всякакви 
такси, да се принтират или 
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В цюенджоу се 
проведе 5-ият 
международен семинар 
на изкуствата 
„морски път 
на коприната“. 
Събитието беше под 
мотото „Хармонично 
съжителство по пътя 
към по-добро бъдеще“

култура

семинара взеха 
участие 150 екс-
перти, които се 
занимават с ли-
тература, изку-
ство, философия, 

политика, икономика, тури-
зъм. Експертите са предста-
вители на Аржентина, Пол-
ша, Франция, Нидерлан-
дия, САЩ, Япония, Испа-
ния, Италия и други страни 
от цял свят. Те се фокуси-
раха върху  наследството на 
древното изкуството и нова-
торското устойчиво разви-
тие на културата и приро-
дата, интеграцията на кул-
турата и туризма, както и 
въпроса за надграждането 
на градския имидж и пови-
шаване на популярността и 
привлекателността на гра-
да чрез проекти и дейнос-
ти в областта на съвремен-
ното изкуство.

„Морският път на копри-
ната“ от древността до на-
ши дни е важен канал за 
насърчаване на икономиче-
ския просперитет, научното 
и технологичното развитие 
и културния и художестве-
ния обмен между Изтока и 
Запада и е ключова връзка 
за интеграцията на циви-
лизациите, също така пре-
доставя теми и материали 
за художествено творчест-
во. Като една от начални-
те точки на древния и ва-
жен възел на днешния Мор-
ски път на коприната, бога-
тото историческо и култур-
но наследство и уникалните 
географски предимства на 
Цюенджоу привличат екс-
перти и учени от различ-
ни региони и държави по 
света, като им осигуряват 
контекст и конотация за ху-
дожественото творчество“.  
Това каза Ян Сяоян, пред-
седател на Китайската асо-
циация за насърчаване на 
развитието на културата и 
изкуствата. Той очаква кул-
турното наследство на Мор-
ския път на коприната и ду-
ховните конотации на тра-
диционната китайска кул-
тура да бъдат интегрирани 
в изразите на съвременно-
то изкуство и експертите да 
положат съвместни усилия 
за развитието на културата, 
изкуството и икономиката 
на страните и регионите по 
Пътя на коприната.

„Този път дойдох в Цюен-
джоу, почувствах се като у 
дома“, каза Ху Тао, писател-
ка от САЩ. Тя заминава 

В

за Ню Йорк от Пекин през 
1988 г. и за първи път посе-
щава Цюенджоу. Добре за-
пазените древни сгради и 
самобитните традиционни 
обичаи, и силните фойер-
верки, шокират душата й. 
„Ще пиша за Цюенджоу, ще 
пиша всичко, което  виж-
дам тук с очите си, вклю-
чително гостоприемните 
граждани“. Тя предлага съ-
що така да бъдат поканени 
повече чуждестранни писа-
тели да дойдат в града, къ-
дето древното и модерно-
то се отразяват взаимно, за 
да могат да представят пред 
света разнообразието, бо-
гатството, толерантността 
и откритостта на този град, 
който е част от световното 
културно наследство.

Шимура, президент и ос-
новател на Art Nouveau в 
САЩ, също е силно впе-
чатлен от толерантността 
на Цюенджоу. „Наистина е 
толкова трогателно, че тези 
вековни каменни скулптури 
съчетават различни рели-
гии и култури“. Според не-
го толерантността на града 
е свързана с дълбоката му 
култура. Много сгради съ-
държат силни художестве-
ни елементи и са пълни с 
индивидуален израз.

„С напредването на тех-
нологиите, иновативни из-
рази като дигиталното изку-
ство и виртуалната реалност 

ще се превърнат в нови тен-
денции в съвременното из-
куство“. Каза Лаура Барба-
рини, президент на Итали-
анската международна фе-
дерация за изкуство. Бъде-
щият Морски път на копри-
ната ще бъде не само тър-
говска линия, но и марш-
рут за културен, интелекту-
ален и артистичен обмен. 
Художниците ще могат сво-
бодно да изразяват творче-
ски вдъхновения в тази пре-
сичаща границите мрежа, 
създавайки произведения, 
които съчетават източни 
и западни култури. Такава 
културна и художествена ко-
муникация през границите 
е много полезен за разши-
ряване на хоризонтите на 
хората и за насърчаване на 
разбирателството и уваже-
нието между  цивилизаци-
ите на Изток и Запад.

Лаура Барбарини вярва, 
че с непрекъснатия напре-
дък на инициативата „Един 
пояс, един път“ съвременно-
то международно изкуство 
ще играе все по-важна ро-
ля в насърчаването на му-
лтикултурната интеграция 
и укрепването на между-
народното разбирателство 
и ще отвори нова страни-
ца за бъдещия културен об-
мен. Морският път на коп-
рината е не само история 
на миналото, но и източ-
ник на бъдещото развитие 

на изкуството. В  епохата на 
глобализация все още има-
ме възможност да оценим 
артистичния дух на Мор-
ския път на коприната, кой-
то ще продължи да блести 
и през следващите векове.

„Бихме искали да обе-
диним усилията си с на-
шите глобални партньори, 
за да изградим платформа 
за културен и художествен 
обмен, да използваме изку-
ството като средство за ин-
терпретиране и адаптивно 
използване на световното 
наследство, така че повече 
хора да се влюбят в него 
и да го опазят. Да популя-
ризираме изкуството, за да 
дадем възможност за раз-
витие на градската култу-
ра и туризма, да облагоде-
телстваме хората и да по-
добрим качеството на тех-
ния живот; да продължим 
да насърчаваме взаимно-
то разбирателство и дове-
рие между страните и ре-
гионите по Морския път на 
коприна и да придвижваме 
сътрудничеството в култу-
рата и туризма. Нека изку-
ството да бъде по-прекрас-
но, животът да бъде по-до-
бър, цивилизациите да съ-
ществуват в хармония“. По 
време на семинара Дин Цу-
нхуей, директор на Общин-
ския музей на изкуствата в 
Цюенджоу, прочете „Ини-
циативата за изкуството и 
световното наследство“, коя-
то предизвика горещи апло-
дисменти.

На 25 юли 2021 г. Цюен-
джоу успешно беше впи-
сан в Списъка на светов-
ното наследство. Градът за-
служи това признание, за-
щото е световен център на 
морската търговия по вре-
мето на династиите Сун и 
Юън. „Когато научих нови-
ната, че кандидатурата на 
Цюенджоу за световно на-
следство е била одобрена 
направих цялостно предста-
вяне на мястото на вписва-
нето на града под формата 
на изображения и снимки 
в Йокохама“, не скривайки 

радостта си сподели това 
Шинго Ямано, директор на 
градския музей в Голд Та-
ун, Йокохама, Япония. Още 
при първото си посещение в 
Цюенджоу през 2014 г. той 
е бил дълбоко впечатлен от 
културно наследство и пей-
зажите в града и оттогава 
често го посещава.

Ян Лан, старши медиен 
служител и председател на 
Sunshine Media Group, зая-
ви, че в Цюенджоу занаяти-
те, които са част от нема-
териално културно наслед-
ство, са добре регистрира-
ни и развити. Наследяване-
то и иновациите в тези за-
наяти може да бъдат много 
добра опорна точка в тър-
говския и културен обмен 
между Китай и други стра-
ни по Морския път на коп-
рината.  Ян Лан се надя-
ва, че те ще бъдат по-добре 
представени и отразявани.

„Чрез комбинирането на 
културните ресурси, въплъ-
щаването на ценности и но-
ваторството, както и чрез 
артистични и технологични 
възможности ще продъл-
жим да насърчаваме ин-
теграцията на културата и 
туризма в Цюенджоу и ще 
допринесем за изграждане 
му като град-модел в опаз-
ване и използване на све-
товното културно наслед-
ство“, каза У Дзинпън, ди-
ректор на Центъра за за-
щита на културните релик-
ви на град Дзиндзян. Той 
предложи чрез изкуството и 
технологиите да се отразява 
великолепната традицион-
на култура на града, чрез 
разказването на истории да 
се развива повествование-
то, а театралното изкуство 
да възстанови гледките от 
преди хилядолетие, които 
са се виждали в „най-го-
лямото ориенталско прис-
танище“ от времето на ди-
настиите Сун и Юен. Така 
повече хора ще усетят оча-
рованието на града на све-
товното културно наслед-
ство Цюенджоу.

страницата подготви  
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Петият международен фестивал на 
изкуствата „Морски път на коприната“ 
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

С официална церемония, в която участва 
китайският държавен съветник Шен Ицин,  
в зимния спортен комплекс Big Air Shougang край 
Пекин бе обявено началото на новия публичен 
десети поред зимен сезон на лед и сняг, съобщи 
агенция Синхуа. 

рез следващите 
четири месеца 
в цялата страна 
ще се проведат 
различни състе-
зания и спортни 

дейности с цел да се стиму-
лира общественото участие 
в зимните  спортове. Пре-
ди церемонията бяха пред-
ставени открит клас „Учим 
се да караме кънки с олим-
пийски шампиони“, изпъл-
нения на фигурно пързаля-
не, като и изложба, показ-
ваща постиженията на На-
ционалния публичен сезон 
на лед и сняг през послед-
ното десетилетие. Състоя се 
и разговор с някои зимни 
олимпийски шампиони и 
любители на зимните спор-
тове. „Всички вие, цялата 
олимпийска общност в Ки-
тай, продължавайте да жи-
веете в нашето ново олим-
пийско мото: „По-бързо, 
по-високо, по-силно – за-
едно“, каза президентът на 
Международния олимпий-
ски комитет (МОК) Томас 
Бах във видеообръщение 
към участниците в съби-
тието.

Духът на Зимната олим-
пиада в Пекин през фев-
руари 2022 г. се възроди и 
в град Джандзякоу, окръг 
Чунли, където също бе да-
ден старт на зимния сезон. 
Феновете на ските обляк-
оха своите цветни костюми 
и се забавляваха в снежния 
рай, спускайки се по писти-
те с висока скорост.

Окръг Чунли предприе-
ма сериозни усилия за раз-
витието на икономиката 
след успешното провеждане 
на зимната олимпиада, от-
беляза Радио Китай за чуж-
бина и изтъкна, че Чунли 
цели да насърчи повишава-
нето на услугите и качест-
вото на курортите в окръ-
га, за да използва спортното 

П

стартира 10-ият национален сезон  
на лед и сняг в Китай

С официална церемония бе обявено началото на десетия 
по ред зимен сезон на лед и сняг

Духът на Зимна олимпиада в пекин през февруари 2022 г. се възроди в град Джандзякоу, 
окръг Чунли, където започна зимният сезон. Китайските феновете на ските облякоха 

своите цветни костюми и се насочиха към ски пистите

спортове. Директорът на ку-
рорта Уанлун Лиу Ю зая-
ви, че за нуждите на начи-
наещите и опитните скио-
ри са създадени редица лес-
ни писти и други по-труд-
ни маршрути, които да ми-
нават през горите. В дру-
гия ски курорт Фулун съ-
що се създават разнообраз-
ни маршрути, за да се пови-
ши качеството на преживя-
ването на скиорите. „При-
зоваваме всички скиори да 
се насладят не само на ски 

спускането, а на цялостна-
та ски ваканция“, каза за-
местник-директорът на ски 
курорта Тай’у Ние Ниннин. 
Новите магазини и ресто-
ранти в селището са се уве-
личили с над 30. Създадени 
са заведения за отдих. Има 
детското игрище на сняг, за-
ведение с музикално шоу, 
бирария и други. Така кли-
ентите не само се наслаж-
дават на зимните спортове, 
но и участват в други инте-
ресни забавления.

си наследство в зимния ту-
ризъм. Според официални-
те данни от началото на но-
ември тази година окръгът 
е бил посетен от над 400 
000 туристи, голяма част от 
които са скиори.

След провеждането на 
Зимните олимпийски игри 
в Пекин и Джандзякоу хора-
та показаха силно желание 
за практикуване на зимните 

Едно от важните же-
лания на любителите на 
зимните спортове е да мо-
гат да карат на олимпий-
ските писти. Ски паркът 
„Юндин“ е една от главни-
те зони на пекинската зим-
на олимпийска зона. Сега 
паркът е обновен и отваря 
врати за туристите. Преди 
края на декември всички-
те 41 ски маршрута в пар-
ка ще бъдат отворени, сред 
тях има и олимпийски пис-
ти, които са мечтани марш-
рути за феновете.

Олимпийското село в 
Джандзякоу също посре-
ща много клиенти, идва-
щи там за да прекарат своя-
та зимна ваканция. С цел 
да се почувства максимал-
но олимпийската атмосфе-
ра там се проведе церемо-
ния, на която бяха споде-
лени интересни истории от 
времето на олимпиадата. В 
същия ден над 160 учени-
ци от град Джандзякоу по-
сетиха местата на зимната 
олимпиада и получиха но-
ви знанията за игрите, по 
този начин те усетиха нес-
ломимата воля на шампи-
оните и наследиха духа на 
Олимпиада.

етеранката на шортткрек Фан 
Кесин отново целуна леда на 
стадиона в Пекин, където в 
края на миналата година се 
състоя състезание за Светов-
ната купа за 2023 г., предаде 

агенция Синхуа. Тя се завърна на леда 
след почти двегодишна пауза след Зим-
ните олимпийски игри в Пекин през 
2022 г. Фан бе в отбора на Китай, кой-
то спечели златен медал на смесената 
щафета на 2000 метра.

„Отново мога да се наслаждавам на  
кънките благодарение на огромната 
подкрепа от китайските фенове“, заяви  

развълнуваната от наградата Фан Ке-
син и добави, че това повишава нейна-
та увереност във възможностите й за 
добро представяне.

В
ветеранка на шорттрек отново  
се завърна на леда
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Снимка Синхуа

Започнаха серия събития 
„Празник в селото 2024“

Н
а 25 декември в 
Пекин се прове-
де церемония, с 
която бе дадено 
началото на се-
рия демонстра-

ционни събития „Празник в 
селото 2024“, които ще пре-
минат под надслов „Земя-
та пее, приветствайки но-
вата пролет и реколтата, за 
да отпразнува годината на 
изобилието“.

На събитието присъст-
ваха Шън Хайсюн, замест-
ник-началник на Отдела за 
публичност на ЦК на ККП 
и директор на Китайската 
медийна група (КМГ), Сун 
Йели, заместник-началник 
на Отдела за публичност 
на ЦК на ККП и парти-
ен секретар на Министер-
ството на културата и ту-
ризма, а речи произнесоха 

заместник-министърът на 
културата и туризма Жао 
Цюен и заместник-директо-
рът на КМГ Уан Сяоджън.

Уан Сяоджън каза, че 
„Празник в селото 2024“ ще  

продължи да показва харак-
теристиките на различните 
селски райони в Китай и ще 
разказва истории за новите 
промени в селата и техни-
те жители.

Снимка Синхуа

Децата посрещат нова година
В детската градина „Синхуей“ в град Фуджоу децата пишат пожелания и рисуват на червени 
ленти и фенери, с които ще посрещнат годината на Дракона.

Л
едената пързалка 
на езерото Шъча-
хай отвори врати 
за всички люби-
тели на зимното 
каране на кънки 

в Пекин.
В сърцето на столица-

та пързалката се превръща 
в рай за зимни дейности 
всяка година, привличай-
ки както местните жите-
ли, така и туристите. 

Шъчахай  е една от най- 
старите ледени пързалки 
в града и отдавна е нещо 
повече от място за зим-
ни дейности. Замръзнало-
то езеро се превръща съ-
що и в място, на което хо-
рата могат да се потопят в 
културното очарование на 
стария Пекин.

Откритата площ на ле-
дената пързалка Шъчахай 
е домакин на разнообраз-
ни дейности, простирай-
ки се на 160 000 кв. м. На-
ред с традиционното кара-
не на шейни, велосипеди 
на лед и скоростно пърза-
ляне с кънки, са отделени 
и още 5000 квадратни ме-
тра за тренировъчна зона, 
която се обслужва от про-
фесионални инструктори.

Освен да се пързалят хо-
рата могат и да се поразхо- 

дят около езерото. Тук е 
направен креативен мага-
зин, който предлага мно-
жество сувенири – от маг-
нити за хладилник до мар-
ки и пощенски картички, 
магазинът добавя креатив-
на нотка към посещение-
то, допълнена от съседния 
„културен и творчески ко-
ридор“, който се намира 
близо до кея с лотосови-
те цветя.

За кулинарните енту-
сиасти също е помислено. 
Мястото предлага селек-
ция от традиционни пекин-
ски деликатеси. От изку-
шаващи улични закуски до 
емблематични регионал-
ни ястия.

Статистиката показва, 
че ледената пързалка Шъ-
чахай приема десетки хи-
ляди посетители всяка го-
дина, включително пекин-
чани, туристи от другите 
части на Китай и чуж-
денци, което я прави ед-
но от ключовите места за 
зимни спортове и фитнес 
в Пекин.

Тази година посетите-
лите на ледената пързал-
ка Шъчахай могат пред-
варително да резервират 
и закупят онлайн входни-
те си билети.

новогодишни 
празненства в 
Шандун
В град Джинан, 
провинция Шандун, 
бе създаден 
великолепен 
30-метров фенер 
дракон, който 
взе участие в 
новогодишните 
празненства.

за 1 месец 4 лв.

за 3 месеца 12 лв.

за 6 месеца 24 лв.

за 12 месеца 48 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
софия, ул. „Г. раковски“ 99 
тел.: 02/944 1026

абонирайте се за 2024 г.
Каталожен № 381

Замръзналото езеро 
Шъчахай предлага 
на пекинци пързалка, 
култура и забавления


